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“És responsabilitat nostra
de recordar el llegat de la
pesca al poble i de conti-
nuar mantenint la casa”,
diu Antoni Abad, patró
major de la Confraria de
Pescadors de Roses.
Aquest serà el significat
d’un any d’actes que estan
ultimant els pescadors de
Roses per celebrar, el
2021, el centenari de la
confraria rosinca. El 2 de
març del 1921 s’aprova-
va el reglament del Pòsit
de Pescadors de Roses. El
concepte de pòsit en
aquest cas remet a la crea-
ció i gestió d’una caixa co-
muna, per facilitar els ser-
veis bàsics als pescadors.

De pòsit a confraria
“Posteriorment el fran-
quisme va canviar la deno-
minació de pòsit per la de
confraria, més adient per
al règim, que s’ha conser-
vat fins a l’actualitat”, ex-
plica el periodista Salva-
dor Garcia-Arbós, comis-
sari del centenari. El pòsit,
als seus orígens, és una as-
sociació de tipus coopera-
tiu, en la línia de les socie-
tats cooperatives agràries
o industrials que es creen

en aquell moment. El re-
glament del 1921 estipula
que entre els objectius del
nou ens hi ha la necessitat
d’establir assegurances
socials, “augmentar la cul-
tura general i professional
dels pescadors”, i “organit-
zar convenientment la
venda dels

productes
de pesca dels associats”.
Aquests principis funda-
cionals són els que regei-
xen encara avui la feina de
la confraria. I si ara fa cent
anys la creació de la con-
fraria responia a les neces-
sitats socials de l’època,
Abad remarca que, al con-
trari del que es podria pen-
sar, aquest aspecte social
no s’ha deixat de banda: el

Casal del Pescador a Roses
és un lloc de trobada dels
pescadors jubilats, s’hi or-
ganitzen activitats i es fa-
cilita un petit servei sani-
tari, la possibilitat d’un
servei de perruqueria,
d’un fisioterapeuta, ser-
veis que a través de la mú-
tua dels associats es posen
a disposició dels pescadors
i les seves famílies per un
preu mòdic.

Història i actualitat
“Seguim preocupant-nos
de l’aspecte social, però
adaptant-nos”, diu el pa-
tró major, i ho enllaça amb
la implicació avui de la
confraria en la Càtedra
Oceans i Salut. A través
d’aquesta aportació eco-
nòmica dels pescadors en
el terreny acadèmic i de la
investigació, Abad hi veu
el lligam de responsabili-
tat social i sanitària de la
confraria dels orígens,
adaptat als temps i als re-
cursos actuals. El patró
major té clar que celebrar
l’efemèride ha de ser
l’oportunitat de recordar
la història i el patrimoni
pesquer rosincs, però
també de visualitzar el que
es fa avui des de la confraria
“per fer que la professió
s’adapti i tiri endavant”. ■

Cent anys de
la Confraria
de Pescadors
de Roses

Esteve Carrera
ROSES

EFEMÈRIDE · L’any 2021 es commemorarà el centenari de
la creació del Pòsit de Pescadors rosinc OBJECTIUS · La
confraria vol que sigui l’oportunitat de reivindicar un llegat
patrimonial i de visualitzar què es fa avui al sector pesquer

Aquest divendres passat al Teatre
Municipal de Roses s’hi havia de fer
la presentació oficial del centenari,
que s’ha hagut de suspendre per les
restriccions imposades per la pan-
dèmia. Però es mantenen el conjunt
d’actes programats que s’aniran
desgranant al llarg de l’any 2021: ci-
cles d’exposicions, conferències,
xerrades, actes de caràcter històric,
cultural,  gastronòmic,  o fins i tot

acadèmic, amb la intervenció de la
UdG. Dues novetats editorials es pu-
blicaran sota el paraigua del cente-
nari: la primera que arribarà al pú-
blic serà el llibre d’Antoni Falcó Bar-
ques de Roses, que recull, amb foto-
grafies i fitxes, la història de la flota
pesquera rosinca. La segona publi-
cació serà a càrrec de Salvador Gar-
cia-Arbós i se centrarà en el signifi-
cat de la creació del Pòsit de Pesca-
dors de Roses ara fa cent anys. Un
dels actes destacats, la tardor del
2021, serà l’organització d’un con-
grés mundial dedicat a la pesca sos-
tenible, amb la participació de l’Or-
ganització de les Nacions Unides per
a l’Alimentació i l’Agricultura (FAO).

La junta del Pòsit de Pescadors del 1921; a sota, la subhasta

electrònica aquesta setmana passada ■ CEDIDA CPR / QUIM PUIG

Programació

Exposicions, xerrades,
llibres i un col·loqui
d’àmbit internacional
al llarg de l’any 2021

El sector pesquer gironí
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Què representa avui la
pesca a Roses?
Tenim dinou embarca-
cions d’arrossegament,
dues d’encerclament,
unes quinze d’arts me-
nors i dues palangreres.
Una quarantena en total.
La meitat de les que hi ha-
via als anys vuitanta.

Com qualificaria la situa-
ció actual del sector?
Aquest centenari també
ens pot servir per reconèi-
xer que en el passat pot-
ser hem passat massa
anys mirant-nos el melic.
Només ens preocupà-
vem de pescar. Quan
amb el mercat europeu
va arribar peix d’arreu, i
normatives que no ens
van a favor, ens va agafar
a contrapeu. No ens ha-
víem preocupat mai de
vendre el nostre produc-
te, promocionar i fer arri-
bar al consumidor el peix
de casa, de qualitat, de
proximitat, i d’explicar
que ho fem de manera
responsable. Avui ho te-
nim molt interioritzat.

Com es fa?
Fent plans de gestió. Ara
farem una veda. De fet, ja
fa anys que en fem, nou
anys que tenim un pla de
gestió del lluç. Amb la reco-
llida dels plàstics, ara Eu-
ropa donarà ajudes per fer-
ho, però fa anys que ho
fem. Som responsables i
ho hem d’explicar. Per ar-
ribar al consumidor, l’aula
de gastronomia que es farà
a Roses ha de donar a co-
nèixer els peixos de tem-

porada i com cuinar-los; la
barca Gloriamar, que, en
lloc de desballestar-la,
s’adequarà per explicar la
feina dels pescadors i fer-hi
visites, és per donar-nos a
conèixer. Tot això són ini-
ciatives nostres i ho fem en
col·laboració amb l’Ajunta-
ment, coincidim promo-
cionant el nostre patrimo-
ni.

Turisme i pesca no són in-
compatibles?

És clar que no. És evident
que a l’estiu venem més bé,
amb més restaurants
oberts i el turisme que ve a
Roses. I quan tanquen els
restaurants com ara, tots
anem malament, i hem de
vendre el peix barat per-
què no hi ha demanda.

A Roses tenen fama de
ser innovadors. Per què?
Vam ser els primers d’Es-
panya a introduir la sub-
hasta informatitzada, el

1985. Ho vam fer per in-
fluència dels francesos,
que ja ho feien. Hi va ha-
ver uns anys en què te-
níem una de les subhastes
més potents, amb més va-
rietat; últimament hem
perdut producte, en part
per normatives europees
que no ens afavoreixen.

Continuen sent innova-
dors?
Ara tenim la venda en lí-
nia, també hem sigut dels
primers. Permet a un pei-
xater de Barcelona com-
prar aquí sense desplaçar-
se; ell és més competitiu i
nosaltres atraiem més
clients i ens genera més
demanda. El proper pro-
jecte que tenim és con-
nectar-nos alhora més
confraries: Llançà, el Port
de la Selva, l’Escala, Ro-
ses...

Aviat tocarà renovar el
càrrec de patró major a
Roses, i les presidències
de les federacions gironi-
na i catalana, tres càrrecs
que avui vostè assumeix.
Serà candidat per repetir
a tots tres?
Són feines d’equips, no
d’una sola persona. És
clar que a Roses, amb
l’any del centenari, sí que
ens faria il·lusió seguir.
Pel que fa als altres càr-
recs, ja es veurà i es deci-
dirà al seu moment.

Esteve Carrera
GIRONA

Antoni Abad Patró major de la Confraria de Pescadors de Roses

“Fer arribar al consumidor el peix
de casa és el nostre principal repte”

Antoni Abad és patró major a Roses i president de les federacions gironina i catalana ■ Q. PUIG
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Els dijous són els
nous divendres

L’APUNT a la Costa Brava Centre, sembla un confinament selectiu,
a prop del pati, el terrat o el balcó amb vistes. Tampoc sé
del cert si ahir tothom va tornar a l’urbs o si s’hi estaran
encara uns dies per si la cosa va a més, i desitgem que
amb la mateixa bondat que en un pont, i no pont alhora,
de carrers deserts. Maldat per als negocis, no ho obli-
dem, però cal restar a casa: a la primera o a la segona.Emili Agulló

El meu record, cada cop més llunyà, de les farres dels di-
jous universitaris em va tornar dijous passat a la retina
en veure el volum de vehicles –en direcció a la segona re-
sidència– que circulaven per l’autovia de la Costa Brava,
poc abans del toc de queda i del confinament municipal
de cap de setmana. La situació apuntava a farra, però ve-
ient la tranquil·litat que tot el cap de setmana ha imperat
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El Departament d’Agricul-
tura, Ramaderia i Pesca
ha atorgat a la societat
Pescadors de Roses, SLU,
una concessió d’ocupació
del domini públic mariti-
moterrestre per establir
una instal·lació aqüícola
per a un projecte de cria de
musclos en cordes de cria
a la badia de Roses. Segons
publicava ahir el DOGC, es
tracta de la instal·lació de
66 cordes de cria de mol-
luscs bivalves davant la
costa del terme municipal
de Roses. Segons recull el
DOGC, la societat conces-
sionària ha de començar
les obres en un termini de

12 mesos i han de quedar
totalment acabades en el
termini de 12 mesos més, i
l’espai que ocuparan és de
270.575 m² de domini pú-
blic maritimoterrestre. Es
tracta d’una concessió per
un període de deu anys,
prorrogables per períodes
de la mateixa durada si
persisteixen les causes

d’interès públic, fins a un
termini màxim de 50
anys. Així mateix, es recull
que en aquesta instal·lació
s’engreixaran aquests
mol·luscs des de la fase de
cria fins que tinguin una
mida comercial i que en
cap cas no es podran im-
mergir en la concessió
mol·luscs bivalves de talla

comercial. Així mateix, es
resol que la societat con-
cessionària ha d’adoptar
les mesures d’adaptació a
la pujada del nivell del
mar, els canvis de l’onatge
i altres efectes relacionats
amb el canvi climàtic. La
conselleria també destaca
que el promotor del pro-
jecte haurà d’elaborar un
pla de gestió adequada
dels residus generats (a
mar o a terra) procedents
de la neteja de les xarxes,
cordes i altres elements
que puguin formar part de
les estructures flotants de
la instal·lació per evitar-ne
la deposició en el fons marí
i també la dispersió de nu-
trients i contaminants per
efecte dels corrents. ■

Vistiplau del govern a la
instal·lació d’un viver de
musclos a la badia de Roses
a El Departament d’Agricultura, Ramaderia i Pesca concedeix als Pescadors
de Roses l’ocupació de l’espai maritimoterrestre amb 66 cordes de cria

U.C.
ROSES

10
anys és el temps de conces-

sió, prorrogable fins a un mà-
xim de 50 anys.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les xifres

66
cordes de cria formen la ins-

tal·lació que es vol fer davant
la badia de Roses.

A la badia de Roses es durà a terme un projecte de cria de musclo ■ QUIM PUIG

L’Ajuntament de Tossa de
Mar ha aprovat reduir l’IBI
un 10,20%, cosa que supo-
sa que els veïns i veïnes pa-
garan 528.378 euros
menys en aquest concepte
l’any vinent.

L’alcaldessa, Imma Co-
lom, afirma: “Tot i el gran

sacrifici que representa
per a les arques munici-
pals, portem a terme la
nostra voluntat històrica
de reducció de l’IBI. Són
moments complicats i vo-
lem ajudar tant com pu-
guem els veïns i veïnes de
Tossa. El nostre objectiu
és poder rebaixar-lo més
durant aquest mandat.”

D’altra banda, l’equip

de govern ha decidit retor-
nar els diners recaptats en
concepte de taxa d’escom-
braries als locals comer-
cials que van haver de tan-
car durant els 66 dies d’es-
tat d’alarma per la Co-
vid-19, cosa que suposa un
estalvi d’uns 65.000 euros
per a aquests locals co-
mercials.

Així mateix, també s’ha

aprovat la creació d’una lí-
nia de subvencions direc-
tes destinada a l’hostaleria
–hotels, pensions i càm-
pings– afectada durant
l’estat d’alarma per la Co-
vid-19, que tindrà una do-
tació pressupostària ini-
cial de 100.000 euros.

Les ajudes aniran desti-
nades a impulsar la reacti-
vació econòmica i la conti-
nuïtat de les activitats eco-
nòmiques dels establi-
ments d’hostaleria que es-
tan afectats econòmica-
ment a conseqüència de la
situació excepcional pro-
vocada per la pandè-
mia. ■

Rebaixa de l’IBI d’un
10,20% a Tossa de Mar

Joan Trillas
TOSSA DE MAR El conseller de Territori i

Sostenibilitat, Damià Cal-
vet, ha nomenat Ponç Fe-
liu director del Parc Natu-
ral del Cap de Creus en
substitució de Victòria
Riera, que va deixar el càr-
rec per jubilació.

Feliu, que des del 2011
era el director del Consor-
ci del Ter, és biòleg, am-

bientòleg i màster en ges-
tió pública del medi am-
bient. Des de finals dels
vuitanta ha estat vinculat
al cap de Creus. Així, ha fet
estudis de la fauna i flora,
ha editat llibres i guies per
conèixer l’entorn, i ha or-
ganitzat activitats de des-
coberta; ha impartit con-
ferències i xerrades divul-
gatives i ha organitzat
campaments educatius
sobre el món marí. ■

Redacció
GIRONA

El PN del Cap de Creus
ja té nou director

Només sis famílies del po-
ble, amb un total de vuit
nens, estarien disposades
a matricular la seva mai-
nada el curs vinent a l’es-
cola Hug de Mataplana de
Gombrèn si reobrís.
Aquesta és la dada més re-
llevant de l’enquesta feta a
les famílies amb criatures
d’aquest municipi, en què
s’explorava la viabilitat del
centre d’ensenyament. De
les 16 famílies suscepti-
bles de respondre, ho han
fet 14. L’altre vessant de la
consulta, oberta als empa-
dronats a Gombrèn en ge-
neral, es referia al suport
que tindria la reobertura.
En aquest cas, l’opinió ma-
joritària ha estat que tro-
baven convenient tornar a
tenir escola (19 a favor,
tres en contra i dos vots en

blanc), però la participa-
ció ha estat molt discreta,
perquè, d’un cens de 168
veïns, n’hi han participat
tan sols 24. Atesos aquests
resultats, l’Ajuntament ha
renunciat a demanar al
departament d’Ensenya-
ment que obri de nou el
centre, tancat per manca
d’alumnes el 1998. “El de-
partament ens diu que ca-
len entre 12 i 15 alumnes, i
no hi arribem”, va mani-
festar ahir l’alcalde, Cèsar
Ollé, que va lamentar el fet
que Ensenyament només
valori les famílies empa-
dronades al municipi a
l’hora de preveure futures
matriculacions. “Ens
consta que a Campdevà-
nol hi ha unes quantes fa-
mílies que portarien la
mainada aquí, però això
no es pot tenir en compte
de manera oficial”, va indi-
car. ■

L’escola de
Gombrèn no té
prou suport

R. Estéban
GOMBRÈN

aNomés tindria vuit criatures del
poble, segons una consulta veïnal

La zona de jocs situada al pati de l’antiga escola Hug de

Mataplana de Gombrèn ■ AJUNTAMENT DE GOMBRÈN
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COVID-19 EVOLUCIÓ DE LA PANDÈMIA

LAURA TEIXIDORGIRONA

■ La majoria de dades epidemio-
lògiques a la Regió Sanitària de
Girona s’estan estabilitzant des de
fa uns dies, excepte el nombre
d’ingressats i crítics, que segueix
augmentant a tot Catalunya sense
aturador, tal com va pronosticar
Salut. Tot i això, una xifra que evi-
dencia aquesta millora és el nom-
bre de casos diaris. Fa uns quinze
dies, quan la corba estava total-
ment en auge, hi va haver sis Àrees
Bàsiques de Salut gironines que
van experimentar un creixement
de més de trenta casos d’una set-
mana per l’altra: Figueres, Pala-
frugell, Banyoles, Ribes de Freser-
Campdevànol, Roses i Girona 3. 

Aquesta setmana, en canvi, te-
nint en compte els nous casos dels
darrers set dies en comparació
amb la setmana anterior, hi ha tres
Àrees Bàsiques de Salut de la Re-
gió Sanitària de Girona que han
presentat un increment de més de
trenta casos, segons publica Salut.
Es tracta de Santa Coloma de Far-
ners –on s'han detectat 66 casos
més fins a un total de 104–, Salt –
on se n'han diagnosticat 65 més
fins a un total de 346–  i, finalment,
Blanes –amb 52 casos més fins a
166. Cal tenir present, però, que
això no vol dir que totes aquestes
àrees siguin les més afectades pel
coronavirus de Girona, sinó que
n'hi ha que des de fa setmanes de-
tecten un nombre molt elevat de
casos sense que es produeixi gaire
variabilitat. Segons l'informe de
l'Agència de Qualitat i Avaluació
Sanitàries de Catalunya (AQuAS),
a part de Salt; Palafrugell, Banyo-
les, Pineda de Mar i Roses són les
àrees bàsiques que han registrat
més casos la darrera setmana. 

D’altra banda, tenint en comp-
te el risc de rebrot dels municipis
de més de 20.000 habitants, Pala-
frugell és el que el té més elevat de
Catalunya, amb 2.032 punts. El se-
gueixen els municipis de Salt
(1.473) i Banyoles (1.373), que se
situen en cinquena i setena posi-

ció a Catalunya. Cal tenir present
que a Palafrugell s’hi va fer un cri-
bratge massiu poblacional diven-
dres i dissabte i, a Salt, encara se
n’està fent un a tots els centres
educatius. És per això, en gran
part, que els casos d’aquests mu-
nicipis creixen tant, sobretot
asimptomàtics.

Creixen els ingressats
Quant a la situació global de la Re-
gió Sanitària de Girona, ahir es
van registrar 369 casos, una xifra
similar a la que es notificava
abans d’aquest fort augment de
positius de les últimes setmanes.

El risc de rebrot va baixar 85
punts i es va tornar a situar per
sota del miler (930). Malgrat tot, la
xifra continua sent molt alta. Ahir
Salut ja admetia que a tot Catalu -
nya s’està produint una desacce-
leració de la pandèmia però enca-
ra continua «lluny de l’objectiu».
El risc de Girona és el segon més
elevat de Catalunya, després de la

Catalunya Central, on encara està
per sobre de 1.000. D’altra banda,
la taxa de positius per PCR o test
d’antigen a Girona és la més ele-
vada de Catalunya, ja que 16 de
cada 100 surten positives. 

Quant a la velocitat de repro-
ducció del virus cada dia millora
més. Ahir ja estava en 1,12 i ja
s’aproxima a 1, paràmetre ideal
segons Salut.

La mala notícia, un dia més,
continua sent el fort increment
d’ingressats i crítics. Ahir la regió
en va sumar 29 i el total ja supera
el llindar de 300 (303). A més, el
nombre de pacients a l’UCI ja és
de 63. Ahir Salut en va notificar
tres més. A l’hospital de Blanes,
s’han notificat dotze ingressos i
set altes des de divendres. Actual-
ment n’hi ha 26 d’ingressats. De
les altes, un dels pacients conti-
nua hospitalitzat però amb PCR
negativa i dos s’han traslladat, un
en un altre centre hospitalari i l’al-
tre al sociosanitari de Calella.

El risc de rebrot i la velocitat de reproducció
del virus a la Regió Sanitària de Girona baixen però
segueixen pujant els ingressats La província té
el percentatge de posititius més alt de Catalunya

Santa Coloma,
Salt i Blanes són
els municipis
amb un augment
més alt de casos

DdGGIRONA

■ El brot de coronavirus detectat
entre els pacients de la planta
d'Oncologia de l'hospital Trueta
de Girona es manté sense nous
positius. En total afecta onze pa-

cients, tots asimptomàtics i esta-
bles. Segons va informar l’Insti-
tut Català d’Oncologia de Girona
a través de Twitter, el brot està
controlat. 

Un cop es va detectar, l'hospi-
tal va fer un cribratge massiu a la
resta de pacients i contactes es-
trets d'aquests malalts. La direc-
ció de l'Institut Català d'Oncolo-
gia (ICO) ha decidit repartir en
sectors la planta vuit i aïllar en un
d'aquests els contagiats per co-

ronavirus. En cas que s'hagués
d'ingressar alguna persona de
manera urgent per un problema
oncohematològic, es faria a la
planta set de manera provisio-
nal, ja que també compta amb
habitacions.

A banda, el brot també ha obli-
gat a redefinir les guàrdies i els
torns del personal per tal de po-
der garantir que sempre siguin
els mateixos professionals els
que estiguin a planta, i així mini-

mitzar les rotacions dels treballa-
dors. De moment, no es perme-
tran els acompanyaments i s'ha
previst posar en marxa de nou el
sistema de comunicació a dis-
tància a través de les tauletes
electròniques i altres aparells. 

Amb tot, sí que es podrà estar
al costat d'un malalt en aquells
casos de requereixin la presència
d'un familiar o bé quan es tracti
de final de vida.

Des de la Direcció de l'ICO Gi-

rona expliquen que s'estan se-
guint els protocols dictats pel De-
partament de Salut, en coordina-
ció amb la Direcció del Trueta.
També s'han activat els protocols
d'actuació establert per l'ens.

D’altra banda, s'està fent un
seguiment «acurat» per vigilar de
prop l'evolució de tots els impli-
cats, tant pacients com profes-
sionals, per tal de «poder aplicar
les mesures pertinents en cada
moment».

Els afectats pel brot del Trueta es mantenen estables

SITUACIÓ DE LA COVID-19 A GIRONA A 1 DE NOVEMBRE
Nous

positius

369

Noves
defuncions

0

Positius
acumulats

26.171

Defuncions
acumulades

929

Defuncions a
residències

261

Defuncions a
hospitals

504
A l’UCI

63
Hospitalitzats

303
+ 1,4%

FSE

Figueres suspèn
un quiròfan per
alliberar sanitaris

Aquesta setmana l’Hospital
de Figueres suspèn l’activitat
d’un dels sis quiròfans de què
disposa, amb l’objectiu d’allibe-
rar professionals per a poder-los
destinar als serveis que tenen
més demanda assistencial. 
Ahir l’hospital de Figueres tenia
58 pacients ingressats amb la
COVID-19, sis dels quals a la Uni-
tat de Monitoratge (semicrítics)
del servei d’Urgències. Pel que
fa als professionals, actualment
n’hi ha 18 de positius. Aquesta
setmana el centre també anul·la
les consultes externes dels ser-
veis de Medicina Interna i Pneu-
mologia, les polisomnografies i
part dels ecocardiogrames, ex-
cepte si són urgents. DdG FIGUERES

Els onze positius de
coronavirus de la planta
d’Oncologia de l’hospital
continuen asimptomàtics

jaume
Resaltado

jaume
Resaltado



Roses ha iniciat el servei de re-
collida d’orgànica, després de tres
anys de veure’s enmig de diversos
recursos presentats per frenar el
concurs públic per al servei de re-
collida de sòlids urbans, neteja
viària i gestió de la deixalleria a
Roses. Finalment, el contracte es
va poder adjudicar i ara s’estan
desplegant els diferents serveis
que contenia, un d’ells, la recolli-
da de matèria orgànica al muni-
cipi. El retard d’aquests mesos ha
estat a causa de «la compra dels
contenidors, material i la substi-
tució de maquinària per a poder
fer el servei» explica el regidor
d’Infraestructures i Serveis Pú-
blics, Juan M. Fernández.

Des d’aquesta setmana, a Ro-
ses ja es poden començar a veure
els nous contenidors de color ma-
rró amb l’objectiu que els veïns i
les veïnes hi dipositin les deixalles
orgàniques. Aquest servei es
complementa amb una campan-
ya informativa a la ciutadania, a
través de la qual s’entreguen un
cubell airejat de deu litres, un pa-
quet de deu bosses biodegrada-
bles i un tríptic informatiu
d’aquest nou servei. Fins al prò-
xim 4 de desembre, els rosincs i
les rosinques podran recollir el
seu paquet de material al punt in-
formatiu itinerant, que anirà re-
corrent tant el centre de la pobla-
ció com les urbanitzacions. El

consistori ha previst l’entrega de
5.000 cubells i 100.000 bosses.

Una obligació ambiental
D’una banda, amb el fet de realit-
zar la recollida dels residus orgà-
nics al municipi, l’Ajuntament de
Roses compleix amb la seva obli-
gació d’implantar una recollida
específica per a aquests residus,
alhora que posa en marxa una de
les accions principals acordades
en el Pla d’Acció per a l’Energia
Sostenible (PAES), on es des-
criuen els compromisos munici-
pals per a la reducció de l’emissió
de gasos amb efecte hivernacle
per als pròxims anys.

D’altra banda, amb aquesta re-
collida, el consistori espera que
els ciutadans reciclin els residus
orgànics de manera que es re-
dueixi el pes de residus del conte-
nidor de rebuig, el que significaria
un estalvi per al municipi. Aques-
ta disminució de costos, si es re-
cicla bé, seria definida per la re-
ducció del cànon que es cobra a
tots els ajuntaments pels residus
no separats del contenidor gris (o
verd fosc) que es porten a la plan-
ta de triatge i posteriorment a
l’abocador, un cost molt més alt
que el del tractament de les frac-
cions que es poden reciclar, com
el cas de la matèria orgànica.

SÒNIA DUÑACH ROSES

Després de tres anys, s’inicia 
la recollida de residus orgànics 
�El consistori posa en marxa una campanya informativa i dona material

GERARD BLANCHÉ

Els contenidors de color marró són per posar-hi les restes de menjar.

La pandèmia de la Covid-19
també ha afectat greument les flo-
tes pesqueres catalanes, i entre
elles la rosinca. En aquest sentit,
el Departament d’Agricultura de
la Generalitat ha atorgat més de
280.000 euros en ajuts a setze de
les dinou llotges pesqueres cata-
lanes. Ara, la llotja de Roses espera
que aquest dimecres 4 de novem-
bre, Agricultura els comuniqui
quina quantitat exacta els corres-
pon.

El Departament calcula que
durant el primer estat d’alarma de
tres mesos –de març a juny–, les
llotges van veure com la seva fac-
turació bruta se situava en un 37%
inferior a la mitjana dels anteriors
tres anys, amb pèrdues brutes per
al sector de gairebé onze milions
d’euros. 

La intenció d’Agricultura és,
doncs, compensar el 80% de pèr-
dues de recaptació patides durant
el període de l’estat d’alarma de-
cretat de març a juny.  Aquestes
ajudes també pretenen contribuir
al manteniment de la competiti-
vitat i els llocs de treball pesquers,
i continuar donant suport a l’eco-
nomia blava del país. I és que la
impossibilitat de garantir les me-

sures sanitàries de seguretat per
part d’algun segment de la flota, el
confinament de les famílies, que
ha causat una reducció del con-
sum de les llars dels productes
pesquers, i el tancament del sec-
tor de l’hostaleria i la restauració,
principal destinatari dels produc-
tes pesquers de proximitat, han
produït una reducció de la de-
manda i la consegüent caiguda
dels preus de primera venda.

Ajuts de l’Estat
Aquestes subvencions formen
part del paquet de mesures del
Govern per acompanyar els sec-
tors productius davant la crisi eco-
nòmica de la pandèmia de la Co-
vid-19, que s’emmarquen també
en els ajuts d’Estat aprovats
d’acord amb la Comissió Europea
per establir mesures destinades a
donar suport a l’economia en el
context actual.

REDACCIÓ ROSES

Agricultura vol compensar
el 80% de les pèrdues patides
per les llotges pesqueres

�Es calcula que el sector
va sofrir una davallada
valorada en gairebé 
onze milions d’euros

L’Ajuntament de Roses ha obert
el termini per a sol·licitar la boni-
ficació de l’IBI per a famílies mo-
noparentals  empadronades a Ro-
ses amb dos fills o més, o amb un
fill o més, si aquest té reconeguda
una discapacitat igual o superior
al 33% o el titular està incapacitat
per treballar.  La partida destinada
a aquesta línia de subvencions és

de 25.000 € i la bonificació, que
pot arribar fins al 60% del total del
rebut, fins a un màxim de 300 €,
s’aplica en funció de la renda fa-
miliar i cal disposar del carnet de
Família Monoparental emès per
la Generalitat. Les peticions es po-
den tramitar fins al 30 de novem-
bre.  Per a la presentació de sol·li-
cituds i documentació, cal dema-
nar cita a l’Àrea d’Acció Social.

REDACCIÓ ROSES

Les famílies monoparentals
poden demanar ajut per l’IBI

El grup municipal de Ciutadans
va fer públic un comunicat on ex-
plicava que demanaria al govern
municipal que consensués un pla
de reforma del mercat municipal
«per a revitalitzar-lo» i aconseguir
que s’inverteixi en les millores ne-
cessàries perquè pugui estar «ope-
ratiu al 100% i fins i tot incorporar
noves àrees comercials». 

Unes declaracions que a Fèlix
Llorens, regidor de Mercats, el van
agafar per sorpresa perquè «li vaig
explicar a la regidora de Ciutadans
el que podíem i el que no podíem
fer, i em va dir que ho havia entès»,
i afegeix que «molt em temo que
tenia molt poca informació ante-
riorment sobre el tema, i em preo-
cupa venint d’una regidora». Llo-
rens confessa que «no entenc la
demagògia. És purament oportu-
nisme polític» perquè el regidor
assegura que manté contacte per-
manent amb el president del mer-
cat rosinc, Santi Buscató, i que
«preparen un pla d’accions del
qual en soc coneixedor i per això

destinarem una partida per ajudar
al mercat. Anem tots a una».

De fet, el regidor avança que,
més enllà de  «treballar en la gestió
del dia a dia del mercat», els esfor-
ços estan posats en concloure la
millor solució de futur per la ins-
tal·lació i els seus paradistes «som

conscients de la urgència i creiem
que aviat tindrem la resolució de
si cal remodelar o fer un mercat
nou». El que és clar és que la deci-
sió passa per un debat econòmic.
«No podem construir un edifici
que no sigui econòmicament  sos-
tenible per als paradistes».

S.D. ROSES

Fèlix Llorens: «El mercat prepara un pla
d’accions i hi destinarem una partida»

GERARD BLANCHÉ

El mercat continua pendent de la reforma o la nova construcció.
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www.roses.cat  ·  Tel. 972 252 400

www.estarriol.com  ·  Tel. 972 500 403

TRANSPORT URBÀ DE ROSES

LA XIFRA

280.000
Euros destinats a ajudes a setze
de les dinou llotges catalanes
� Els pescadors han vist com, durant
l’estat d’alarma decretat de març a
juny, la seva facturació bruta se situava
en un 37% inferior a la mitjana dels an-
teriors tres anys.
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«Em sembla molt bé perquè nosaltres
teníem molt afecte al meu tio». Quan Te-
resa Calmó Bosch parla del seu oncle es
nota una gran estima i record. Per això
la instal·lació de les Stolpersteinea Figue-
res va ser una notícia que va rebre amb
molta il·lusió, «a l’acte hi vam anar tota
la família». El seu oncle, Martí Bosch Pla-
nas, és un dels onze figuerencs deportats
als camps nazis que el Memorial Demo-
cràtic de la Generalitat de Catalunya ha
volgut homenatjar amb les Stolpersteine,
ubicades a diferents carrers de la ciutat.
Quan la Teresa explica la història del seu
tioes nota que l’ha explicat moltes vega-
des. «I tant!, tots els joves de la família et
podrien explicar perfectament la histò-
ria del tio Martí», reconeix. Gràcies a
aquest traspàs de la memòria familiar
intergeneracional, es van assabentar de
l’acte en record de les víctimes que es feia
a Figueres. «A la classe de la meva neta
van parlar de l’Holocaust i ella va nome-
nar el tio Martí», la professora es va inte-
ressar pel testimoni de l’àvia i més tard
va ser qui la va avisar que hi hauria
aquesta instal·lació a Figueres, «ens vam
presentar allà de seguida que la profes-
sora ens ho va dir, ningú ens va buscar»,
explica.

En Martí Bosch «va tenir sort», la seva
neboda se’n cuida molt de dir aquestes
paraules, però és conscient de les po-
ques possibilitats que hi havia de sortir-
se’n viu. «Ell va tenir un trauma tota la
vida i va estar molts anys sense parlar
d’això ni dormir», recorda la Teresa Cal-
mó. «Més tard sí que ens va ensenyar el
barret de ratlles que portaven o el diari
que escrivien al camp i ens explicava his-
tòries com que les tanques electrificades

estaven plenes de gent que s’hi llançava,
deia que cada dia hi havia gent penjada»,
continua.

Les dades sobre els deportats figue-
rencs es poden trobar al cens Deportats
catalans i espanyols als camps de con-
centració nazi, la base de dades de de-
portats més completa de l’Estat. Les his-
tòries biogràfiques que acompanyen
aquest text són extretes del llibre Empor-
danesos als camps nazis, d’en Joan Ver-
gés i Pineda. Es tracta d’un recull de les
històries dels homes deportats als
camps de concentració, algunes d’elles
narrades en primera persona. És el cas
de la d’en Martí Bosch, que va ser detin-
gut amb en José Allueva (figuerenc); en
Pere Joanola, de Garrigàs; en Joan Re-
nart, de Bassegoda-Albanyà; i l’Armen-
gol Romañach, de Roses. 

«Això és el principi»
Gunter Demnig va crear i instal·lar la pri-
mera Stolpersteine l'any 1996 i des de lla-
vors s’han col·locat més de 75.000 llam-
bordes a una vintena de països. Va ser
precisament en la visita d’un d’aquests
països quan en Toni Garcia, del Grup de
Treball Exili, Deportació i Holocaust de
l'Alt Empordà, va pensar a portar-ho cap
aquí. Amb la col·laboració de l’Associa-
ció Triangle Blau i una moció aprovada
per unanimitat al ple municipal van fa-
cilitar que es pogués dur a terme. Fa molt
de temps que s’esperava aquest acte. «El
més important era això», reconeix Gar-
cia, «però ens hauria agradat un acte
menys institucional», afegeix, defensant
que mancava una «voluntat més peda-
gògica», l’objectiu, segons explica,
d’aquestes classes d’actuacions.

Per a ell, aquest nou camí de la me-
mòria «és el principi, hi ha més persones
deportades que s’han d’homenatjar». La
intenció també és crear una comissió
per poder fer un treball d’investigació.

La memòria dels
deportats ja té el
seu camí a Figueres
El Memorial Democràtic ha instal·lat a la ciutat onze
Stolpersteine en record a les víctimes del nazisme

AVINGUDA PERPINYÀ
 Va coincidir en el camp de Dachau amb
en Joan Coronas i en Martí Juny. Setanta-
sis dies després de la seva mort, el 12 de fe-
brer de 1945, una Divisió Blindada dels
EUA va alliberar el camp que, per a molts
soldats nazis, servia de guia i model.

FIGUERES

Paola García
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VALENTÍN GARCÍA MENIER
Nascut el 1889

Deportat el 1944

Camp de Dachau

Data de defunció: 12/02/1945

CARRER LASAUCA, 12
 Juntament amb en Valentín García, de
Figueres, i en Martí Juny, de l’Armentera,
van ser deportats a Dachau. Formaven
part d’un grup que procedia de la Ciutade-
lla de Perpinyà i els nazis els portaren a la
presó de Sant Miquel de Tolosa.

JOAN CORONAS PUJADAS
Nascut el 1899

Deportat el 1944

Camp de Dachau

Data de defunció: 14/02/1945

CARRER JOAN MARAGALL, 3
 Joan Rigall, de Darnius, va coincidir amb
en Rossend Capellades al camp de Dachau
i amb en Joaquim Clos, de Vilabertran. Un
mes després de ser-hi, «per desgràcia», en
Rossend és enviat a Flossenbürg, d’on no
en sortirà viu. 

ROSSEND CAPELLADES FERRER
Nascut el 1910

Deportat el 1944

Camp de Dachau/Flossenbürg

Data de defunció: 21/1/1945

CARRER NOU, 142 (C/SANT ANTONI, 8)
 «Ser un bon electricista em va procurar
una feina valorada per les SS, estable i poc
esgotador, al contrari del treball a les pe-
dreres, construccions o fàbriques, que en
el millor dels casos només permetia sobre-
viure durant uns mesos».

MARTÍ BOSCH PLANAS
Nascut el 1917

Deportat el 1941

Camp de Mauthausen

Alliberat

CARRER SANTA LLÚCIA, 8
 Va ser detingut juntament amb en Martí
Bosch, de Figueres, i altres homes de la co-
marca. Com a catalans i republicans són
traslladats a Mauthausen en un dels trans-
ports més multitudinaris. El mateix any
l’envien al camp de Gusen.

JOSÉ ALLUEVA MILLÁN
Nascut el 1917

Deportat el 1941

Camp de Mauthausen/Gusen

Data de defunció: 16/11/1941

CARRER DE LA ROSA, 3
 «Fent el servei militar hi hagué l’aixeca-
ment dels militars a l’Àfrica en contra de la
República Espanyola i vaig servir del costat
republicà [...]. Em vaig assabentar del que
ja els presoners en teníem la certesa: els
alemanys havien tocat el dos».

JOSÉ SANTALÓ RECIO
Nascut el 1914

Deportat el 1941

Camp de Mauthausen

Alliberat

MAS FERRER
 Des del 1934 es va fer càrrec del Mas
Fer rer, on va néixer. L’any 1944 arriba a Bu-
chenwald i, segons s’explica en el llibre
d’en Joan Vergés, «ser un mecànic compe-
tent el va permetre continuar treballant
[...] i de ben segur mantenir-se en vida».

ENRIC MONER CASTELL
Nascut el 1900

Deportat el 1944

Camp de Buchenwald

Desaparegut

CARRER DE LA RUTLLA, 27
 Segons el Memorial Democràtic, Joa-
quim Masó va ser guàrdia d’assalt durant
la Guerra Civil espanyola. El registre de pas
per la frontera data del 1942. Després va
ser empresonat a Chaumont (França) i de-
portat a Neuengamme el 1944.

JOAQUIM MASÓ IGUANET
Nascut el 1911

Deportat el 1944

Camp de Neuengamme

Desaparegut

CARRER VILAFANT, 47
 No hem trobat referències a la vida i de-
portació d’en José Martín. Tal com recorda
el testimoni d’un dels deportats, «poca
cosa se’n sabia del tractament d’aquests
llocs i això no passà fins molts anys des-
prés». 

JOSÉ MARTÍN HERNÁN
Nascut el 1921

Deportat el 1944

Camp de Mauthausen

Alliberat

CARRER VILAFANT, 44
 Soldat republicà exiliat a França que va
ser encarat al camp d’Argelers des de la
frontera. Va ser capturat per l’Stapo i com
a soldat de la República espanyola va anar
a Mauthausen. Després arriba a Gusen, co-
negut com El Matadero.

TOMÀS MARMANEU GRATACÓS
Nascut el 1913

Deportat el 1941

Camp de Mauthausen/Gusen

Data de defunció: 02/11/1942

PLAÇA DE L’AJUNTAMENT, 12
 Va ser detingut amb 52 anys al Departa-
ment francès de la Charente. Va formar
part d’una partida de 430 homes. «Arri-
bats a Mathausen, va quedar palès que a
partir d’aleshores, el que menys comptaria
per a nosaltres seria el pas del temps».

VICENS GENÉ LLANET
Nascut el 1888

Deportat el 1940

Camp de Mauthausen

Data de defunció: 07/12/1940

El Memorial Democràtic ha instal·lat

11 Stolpersteine a Figueres
AJUNTAMENT DE FIGUERES
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GAT I GOS

PER LLUÍS PUIGBERT

RESIDUS

A poc a poc s’amplia la re-

collida de matèria orgànica 

Tot i tenir la planta de
compostatge, encara hi

ha molts municipis que no han
fet els deures pel que fa a la re-
collida d’orgànica. De mica en
mica, però, s’hi van sumant.
Ara comença Roses.  Esperem
que Figueres, la capital, no tri-
gui massa a fer-ho!

1

PER DAVANT

LA PANDÈMIA

Mai ens hauríem pensat

que estaríem tant a casa

Aquest temps de la Co-
vid-19 ens està fent fer

coses que semblaven utopies,
com ara passar-nos tant de
temps a casa, per evitar engan-
xar el virus. És per això que ens
ho hem d’agafar bé, ja que ens
hi tornem a trobar i tornarà a
anar per llarg.

2

UN ENCERT

Els veïns de Vilanova 

recuperen el passat

Els veïns de Vilanova de
la Muga, sobretot la

gent més gran, han viscut
aquesta diada de Tots Sants
amb emoció amb la recupera-
ció de l’antic carro dels morts.
Ha estat un doble encert de
l’Ajuntament de Peralada, so-
cialment i patrimonialment.

3

L
legeixo al diari que el virus que pro-
voca la malaltia de la Covi-19 ha mu-
tat. Sembla que va mutar aquest es-
tiu a partir del contagi d’uns tempo-

rers de la fruita que treballaven entre Lleida i
la Franja. D’aquí es va escampar a la resta de
la península, i els pocs turistes que van venir
se’l van endur Pirineus enllà. Així està ara tot
Europa.

El més fumut del cas és que, segons la notí-
cia, els científics que l’estan investigant encara
no saben dir com es comportarà exactament
aquesta variant vírica, si serà més mortífera que
l’altra o menys, ni quins símptomes exactes la
caracteritzaran. O sigui que el senyor 20A-EU1
ens envia a la casella d’inici i ens obliga a reco-
mençar de nou la ronda.

I la notícia no és gens afalagadora. No sé si
quan llegiu aquest article les coses ja seran un
xic –un xic!– més clares, que no ho crec, o si tots
plegats seguirem donant cops amb pal de cec...
però ateses les circumstàncies en les quals ens
trobem, m’aventuro a fer un exercici d’optimis-
me.

Punt primer. Sempre que puguem, gaudim
d’aquests moments que ens toca viure de la mi-
llor manera que sapiguem. Són uns moments

irrepetibles –espero!– que ens poden aportar
experiència i coneixement.

Punt segon. Per molt que pensem que potser
se’n fa un gra massa i que ens rebenta que ens
limitin les llibertats, recordem que, sigui el que
sigui, aquesta mena de virus es contagien de
persona a persona i que, si no som curosos, po-
dem fer mal.

Punt tercer. Mirem d’ajudar aquelles perso-
nes que sabem que ho necessiten. Hi ha moltes
maneres de fer-ho.

Punt quart. Si alguna cosa ens està ensen-
yant aquesta fumuda pandèmia, és que hem
de canviar moltes coses en la vida, tant la per-
sonal com la col·lectiva. No s’hi val a dir que
tornarem a viure com abans. Això no és veritat,
i ho sabem. I com que sabem que no és veritat,
hem de començar a estudiar de quina manera
ens organitzem per a viure-la com una mera-
vellosa conquesta i no com una mala conse-
qüència.

I, per acabar, no sé si podem demanar que li
canviïn el nom a aquest nou virus. En anglès,
francès, castellà... serà fàcil de pronunciar la co-
letilla EU1, però en català, dir EU1 serà sem-
blant a un embarbussament... Però potser tam-
bé ens hi acostumarem!

DE LA COVID-19 

AL 20A-EU1

TRAMUNTANADES

L
a renovació de l’estat d’alarma es va conver-
tir durant la primavera passada en un mal-
son quinzenal per al Govern. Les pressions
des de diversos grups polítics van mantenir
la majoria necessària permanentment en

suspens i van acabar, juntament amb l’ansietat de nom-
brosos sectors per recuperar una certa normalitat du-
rant l’estiu, impulsant una desescalada que l’evolució
posterior de la pandèmia indica que molt probablement
va ser precipitada. Per si les dades epidemiològiques no
fossin prou explícites, que la instauració de l’estat d’alar-
ma durant sis mesos quedés aprovada amb només 53
vots en contra al Congrés és una prova visible de fins a
quin punt, més enllà de gesticulacions i actituds irracio-
nals com les de la presidenta de Madrid, hi ha la cons-
ciència clara que ens aproximem a moments crítics que
poden portar, si no s’aplica un fre dràstic a l’activitat so-
cial, a un nou col·lapse del sistema assistencial i que ja
només quedaria el recurs al confinament domiciliari ge-
neral, davant el qual qualsevol altra mesura, per dràstica
i dolorosa que resulti, és preferible.

Totes les comunitats estan prenent mesures, amb un
catàleg de prohibicions similar al de les primeres fases

de la desescalada però
amb el propòsit de
mantenir en el possible
l’activitat de les empre-
ses i els serveis i evitar
un segon curs d’escola-
rització a distància en
els nivells d’educació
infantil, primària i se-

cundària obligatòria. La voluntat de suspendre tota l’ac-
tivitat i mobilitat que sigui possible sense travessar
aquestes línies vermelles, sens dubte és més difícil d’ex-
plicar que un tancament de caràcter general. I suscita
greuges comparatius entre els sectors que, davant l’abis-
me que treu el cap, argumenten que podrien mantenir-
se en funcionament de manera segura. Però amb la di-
fusió de virus fora de control, les mesures ordinàries, la
tan esmentada nova normalitat, no n’hi ha prou, com
demostra que en tots els països s’estigui produint un re-
brot sobtat durant aquesta tardor i que tots ells estiguin
prenent unes mesures restrictives similars. Si alentir al
màxim la mobilitat des de l’Administració és imprescin-
dible, també ho és que les empreses i activitats obliga-
des a abaixar la persiana per contribuir a la salut de tots
rebin les ajudes que calguin per evitar un cop definitiu. I
que tots els ciutadans extremin la seva responsabilitat
per evitar que tants sacrificis no siguin inútils. 

MESURES DURES 
EN SITUACIÓ CRÍTICA

C
onec les dues germa-
nes, les dues autores del
llibre Carregades de
raons (Arallibres.cat,

BCN 2020), per raons diferents.
A la Molt Honorable Dolors Bas-

sa va ser en ocasió del seu càrrec a
la Generalitat de Catalunya com a
consellera de Treball i Benestar So-
cial: un parell de vegades va venir,
amb en Jesús Quiroga, al projecte
socioeducatiu de Ksameu, de la
Fundació Sant Vicenç de Paül, de
Figueres.

Encara com a consellera va par-
ticipar en una trobada molt profito-
sa del grup Figueres Democràcia.

Els fets d’Octubre de 2017 la van por-
tar injustament a la presó, acusada
de ser la consellera d’Ense nyament.

Moltes vegades, sense veure’ns,
he estat en comunió amb ella, a una
banda i altra del filat d’El Puig de les
Basses, on els murs es feien més alts
i distants. L’11 de setembre d’aquest
2020, vam coincidir a l’acte organit-
zat per l’ANC a la Bisbal d’Empordà;
abans de l’inici de l’acte vaig tenir
oportunitat de conversar amb ella, i
em va dedicar aquest llibre que ha
escrit amb la seva germana Montse.

A la Montse Bassa, que viu a Llers
(d’on en vaig ser rector del 2009 al
2017) no ens havíem vist en aquell
temps, però va ser en les concentra-
cions dels divendres al Puig de les
Basses on ens vàrem saludar, i vam
tenir ocasió de fer amistat i xerrar
llargament.

Tinc la impressió que ha passat
del compromís d’una germana pre-
sonera a l’acció directa en la políti-

ca; i, ara, diria, que hi està entregada
en cos i ànima. Les seves aporta-
cions, al Congrés dels Diputats a
Madrid, són cada vegada més con-
tundents.

El llibre Carregades de raons, es-
crit a quatre mans, és d’un gènere
de literatura que en aquests darrers
anys ha proliferat molt, la literatura
de presó. Molts dels nostres preso-
ners polítics han escrit les seves vi-
vències, del judici, de la presó i de la
situació política a Catalunya (Forn,
Romeva ...).

Recordo la semblança d’aquests
llibres amb Ell, a la presó, (Cal·lígraf,
Figueres, 2019), publicat per Josep

CARREGADES DE RAONS

Maria Crehuet

Escriptora

Mn. Josep
Taberner

Rector de Pals 
i Begur
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E lla rep una carta. Ve del
Departament de Salut
de la Generalitat. Li
ofereixen  participar en

el programa de detecció precoç
del càncer colorectal. La rep per-
què està en la franja d’edat  dels
50 als 69 anys, que és quan
aquest càncer és  més freqüent.
Participar en el programa, tot i
trobar-se bé, serveix per detec-
tar-lo en etapes tan  precoces,
que encara no dona símptomes.
Això fa que els tractaments si-
guin més efectius. Però també
pot detectar pòlips i altres malal-
ties no canceroses. Aquests, els
pòlips,  són alteracions benignes
de l’interior del  budell, que  po-
den fer-se malignes amb el
temps. Per això és important de-
tectar-los i treure’ls. 

El procediment del circuit del
diagnòstic precoç és senzill. Un
cop rebuda la carta, s’ha d’anar a
la farmàcia i portar una mostra
–petita– de femta dins un petit
tub impregnat d’un líquid que fa
que aquesta no es faci malbé i es
pugui fer la prova. La farmàcia
canalitza el circuit. 

Pot passar que es detecti sang
a la femta i estigui indicada fer
una colonoscòpia. La colonoscò-
pia diagnòstica ens pot dir que la
causa del sagnat és un càncer o
una  alteració benigna. La prova
de la detecció d’aquesta sang
amagada en femta, com totes les
proves mèdiques, no és perfecta
i per això no ho detecta tot. De-
tecta el pòlip o el càncer, si en el
moment de fer la prova sagna-
ven. Per això encara que seguim
el programa i aquesta prova sigui
negativa, cal avisar el metge, si hi
ha sang en les deposicions, un
canvi en el ritme deposicional
que dura més de sis setmanes i/o
es té dolor abdominal.

Parlem  de nou del resultat de
la prova i del seu significat. Si està
dins de la normalitat, és molt poc

probable que es tingui un càncer
de còlon. Però  tal com hem dit
abans, si es tenen molèsties, s’ha
de consultar el  metge. Després
de dos anys,  es torna a oferir fer
la prova. Si s’hi troba sang, el més
probable és que hi hagi una lesió

benigna en el budell. Es propo-
sarà de fer una colonoscòpia,
que és una exploració de l’inte-
rior del budell que es fa amb se-
dació i que té un risc baix de
complicacions. La colonoscòpia
permet prevenir el càncer de cò-

lon en detectar lesions que po-
den ser premalignes i que s’extir-
pen en el mateix acte.

Per un altre costat, si hi ha ha-
gut un diagnòstic previ d’alguna
malaltia de còlon i recte (com
són els pòlips, una malaltia infla-
matòria, els adenomes o un càn-
cer), si s’ha fet  una colonoscòpia
en els darrers 5 anys, o si hi ha an-
tecedents familiars  de càncer de
còlon i recte, és important de co-
municar-ho abans de participar
en el programa de diagnòstic
precoç. En aquests casos, es posa
en marxa un altre circuit.

Pel que fa al nostre paper en la
prevenció d’aquest càncer, cal
seguir una dieta amb molta frui-
ta, verdura i productes làctics, fer
exercici físic de forma regular,  li-
mitar el consum d’aliments amb
greixos d’origen animal i de carns
vermelles i processades i també
evitar l’obesitat. És bo no fumar i
moderar el consum de begudes
alcohòliques. 

Si es tenen entre 50 i 69 anys i
es viu en una zona on s’ha posat
en marxa el programa, es rep una
carta biennalment convidant a
participar en aquest programa.
Quan ella l’ha rebut, ha recordat
que feia dos anys que ja li havien
enviat. 

TRIBUNA

Dra. M. Antònia Bonany Pagès

METGESSA MEDICINA FAMILIAR I COMUNITÀRIA

PER QUÈ A MI?
FREEPICK

Salut promou la detecció precoç del càncer colorectal.

Els quatre municipis de la badia
de Roses: l’Escala, Sant Pere Pes-
cador, Castelló d’Empúries i Ro-
ses estan a punt d’iniciar  una
nova edició de la programació
d’activitats saludables   Sent la Ba-
dia, amb activitats per a treballar
el cos i la ment durant el mes de
novembre i desembre.  

En aquesta segona edició  es vol
potenciar l’oferta d’experiències
relacionades amb el benestar i la
salut i convertir-les en un atractiu
més fora de la temporada d’estiu.
La primera de les propostes que
s’havia de fer a l’Escala, prevista
per al 7 de novembre, Mindfulness
a la natura, a càrrec d’Edgar Tar -
rés, s’ha traslladat al 5 de desem-
bre, a la mateixa hora, de 5 a 6 de
la tarda. També s’ha programat
una sessió de ioga de la felicitat
(Sant Pere Pescador, 14 de no-
vembre), un taller sensorial a la
natura (Castelló d’Empúries, 21
de novembre) i Qi Gong (Roses,
28 de novembre).  

Es tracta d’activitats pensades
per fer en grups reduïts i seguint
totes les recomanacions sanità-
ries. Per fer reserves o per més in-
formació, cal trucar al 972 770 603
o a turisme@lescala.cat.Els quatre
municipis de la badia de Roses
(l’Escala, Sant Pere Pescador, Cas-
telló d’Empúries i Roses), han ini-
ciat també la difusió d’un vídeo

promocional per tal de difondre
els valors del territori i atraure un
turisme sostenible, de salut i be-
nestar i de proximitat.  

Aquestes accions formen part
del pla d’acció 2020 i del pla de
promoció i comunicació conjunt
que els alcaldes dels quatre mu-
nicipis van acordar tirar endavant
el mes de maig passat, en resposta
a un estiu atípic i marcat per la si-
tuació que viu el planeta amb la
Covid-19.  En aquesta línia, ja es
van impulsar també altres mesu-
res econòmiques conjuntes com
a resposta als efectes que la pan-
dèmia està suposant per a les em-
preses d’aquests municipis.

El vídeo  fa especial referència
als atractius històrics, culturals,
naturals, gastronòmics i esportius

que ofereix la badia de Roses. Els
quatre municipis consideren clau
treballar en xarxa per la Badia, fo-
mentant el turisme responsable i
sostenible, i potenciar l’oferta tu-
rística i comercial del territori.

Els municipis de la Badia con-
tinuen treballant en xarxa per tal
de promocionar i potenciar una
nova forma de gaudir d’experièn-

cies úniques en un entorn paisat-
gístic, natural i únic com és la Ba-
dia de Roses. Aquestes experièn-
cies creades el 2019 pretenen re-
adaptar-se a les necessitats ac-
tuals amb la intenció de consoli-
dar-se com un producte turístic
únic a la Badia. Els quatre muni-
cipis consideren que ara és el mo-
ment de treballar conjuntament i

posar els esforços en dinamitzar
turísticament la Badia com a des-
tinació de Turisme sostenible i se-
gur. L’edició de l’any passat va te-
nir molt bona acollida i els ajun-
taments de la badia de Roses ja es-
tan treballant en altres propostes
per potenciar l’activitat fora de la
temporada d’estiu en altres
camps, com l’actiu-natura.

REDACCIÓ ROSES

Mindfulness, ioga de la felicitat, Qi Gong i
taller sensorial, per treballar el cos i la ment
Durant el mes de novembre i desembre, quatre municipis de la badia de Roses promouen el turisme de benestar

EMPORDÀ

Les activitats enmig de la natura tenen cada cop més demanda, en la societat.

L’Escala, Sant Pere Pescador,
Castelló d’Empúries i Roses
acolliran la segona edició del
programa «Sent la badia»

La primera sessió, prevista per
al 7 de novembre, dedicada al
Mindfulness, s’ha posposat
fins al 5 de desembre

Són activitats pensades per
fer en grups reduïts i seguint
totes les recomanacions
sanitàries
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La coproducció del Festival
Castell de Peralada i la Deutsche
Oper am Rhein de Düsseldorf-
Duisburg, Madama Butterfly, es
presenta a l’Òpera d’Oviedo
aquest dilluns vinent i es mantin-
drà en cartell fins al 21 de novem-
bre amb funcions els dies 12, 15,
18, 20 i 21. En aquesta ocasió, pu-
jaran a l’escenari la soprano Ain-
hoa Arteta interpretant la jove
geisha Cio-Cio-San i Jorge León
en el rol de l’oficial de la marina
dels Estats Units. L’Orquesta Sin-
fónica del Principado  ( OSPA ) i el
Coro de la Ópera de Oviedo seran
dirigits per Oliver Díaz. 

Aquesta versió de la tragèdia
musicada per Puccini la signa
Joan Anton Rechi. Es tracta d’una
proposta torbadora i emocional
situada en el poètic univers de la
destrucció. La narració s’ubica en
el període més obscur de la ciutat
de Nagasaki durant la Segona
Guerra Mundial i converteix la
tragèdia que afecta la protagonis-
ta femenina, immersa en la deso-
lació personal, en una tragèdia

també col·lectiva. Aquesta és una
producció que es va presentar
l’estiu del 2017 a Peralada i que
uns mesos abans ja ho havia fet a
Duisburg. Posteriorment viatjaria
fins a Düsseldorf i el gener del
2018 a la Royal Opera House de
Muscat, a Omán, convertint-se en
la primera estrena d’una produc-

ció operística escenificada de
l’Estat en aquest país asiàtic. 

Aquesta versió de Madama
Butterflyés ben recordada a Pera-
lada per la seva qualitat, però tam-
bé perquè el segon dia de funció
va caldre anul·lar a deu minuts de
cloure’s la primera part. La causa,
la pluja i un vent fred en ple agost.

REDACCIÓ PERALADA

La «Madama Butterfly» de
Peralada, a l’Òpera d’Oviedo
La coproducció del Festival empordanès es presenta dilluns vinent

TOTI FERRER

Un moment de la representació d’aquesta òpera a Peralada el 2017.

Criatures s’havia de presentar,
en format quartet, el mes de març
passat a Figueres. El confinament
va obligar a posposar l’actuació
emplaçant-la, finalment, al 7 de
novembre, és a dir, aquest dissab-
te. La situació actual, però, de tan-
cament dels espais culturals torna
a obligar els organitzadors, Joven-
tuts Musicals de Figueres, a pospo-
sar novament el concert. La nova
data fixada és el dissabte 6 de fe-
brer a les vuit del vespre. 

La formació, que destaca per-
què un dels seus integrants és el fi-
guerenc Ivó Jordà,  només ha po-
gut oferir un dels cinc concerts que
tenia programats per a aquests
dies, concretament, el 2 d’octubre
passat al pati dels Castellers de
Sants. També encara es manté en
cartell el concert a Girona per al
proper 27 de novembre, a l’audito-
ri Josep Viader. Aquesta situació
d’incertesa i fragilitat l’estan vivint
bona part dels creadors del país,
siguin músics, actors, directors o
ballarins, entre altres. Així, doncs,
tots els teatres i les sales de cinema
resten tancats al públic.

REDACCIÓ FIGUERES

Criatures ajorna,
de nou, el concert
a Figueres i el
posposa fins 
al 6 de febrer

Som Cultura és un festival que
es desplega cada mes de novem-
bre per oferir experiències cultu-
rals a la Costa Brava i el Pirineu gi-
roní. Aquesta primera setmana, a
causa de les restriccions, l’oferta
de propostes serà bàsicament vir-
tual tot i que el programa inclou
també activitats presencials.

D’entre les propostes virtuals
que estan vinculades amb l’Alt
Empordà en destaca just aquest
divendres un guiatge per conèixer
millor el déu Asclepi d’Empúries
i el seu culte. Diumenge a les 12
del migdia s’ha previst un taller
dedicat al món dels pirates al cas-
tell de la Trinitat de Roses. Cal ins-
criure’s a educart@educart.biz. El
mateix dia a les 12, tot i que al Baix
Empordà, cal destacar la visita co-
mentada Els caps clavats d’Ullas-
tret que oferirà l’equip del Museu
d’Arqueologia d’Ullastret. Aques-
ta visita es vincula amb els cranis
apareguts el 2012 al jaciment ibè-
ric. De fet, sobre aquesta pràctica
l’escriptora Núria Esponellà en
parla a la seva darrera novel·la,
Ànima de tramuntana. 

REDACCIÓ GIRONA

El Festival Som
Cultura comença
combinant les
activitats virtuals
i presencials
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Estimem Roses dibuix a dibuix.
Amb aquest lema del taller d’ur-
ban sketching que es porta fent a
Roses des de mitjans d’octubre i
que aquest dissabte arriba a la
cloenda. La proposta va a càrrec
de l’escola AnimArt i té per objec-
tiu que els participants aprenguin
les millors tècniques, trucs de
composició i ús del color per
prendre apunts pictòrics al natu-
ral de racons escollits del poble. 

REDACCIÓ ROSES

ROSES

Impulsen un concurs
de pintura ràpida

Els clubs de Llegir el Teatre de
tot el país, així com els de la nostra
comarca, estan preparant la lec-
tura i reflexió posterior sobre Les
cartes, un monòleg de l’autora es-
calenca Víctor Català que aquesta
temporada es representarà al Tea-
tre Nacional de Catalunya. La lec-
tura és possible perquè l’editorial
Arola ha reeditat l’obra que, a més,
inclou un epíleg de la figuerenca
Irene Muñoz.

REDACCIÓ BARCELONA

BARCELONA

El Nacional porta a
escena «Les cartes»

Franch plays Franckés el nou
cd d’Elisabet Franch (Sant Cu-
gat, 1983), una flautista que els
darrers deu anys ha conreat
una trajectòria impressionant.  

El nom del disc és un joc?
L’havia de fer (riu). Els flautis-

tes toquem molt la sonata de
Cesar Franck i jo dient-me
Franch... 

Neix fruit d’un premi.
La 27a World Music Compe-

tition que es va fer l’any passat
a Espanya i vaig participar de
casualitat, entre dos concerts.

Quina intensitat.
En fer de solista i combinant

concursos va així i més si vius
fora com m’ha passat a mi els da-
rrers quatre anys treballant a la
Xina (a la Tiajin Symphony Or-
chestra). Ha estat una experièn-
cia brutal però en estar tan lluny
em bloquejava la possibilitat de
fer concerts aquí. Així que he tor-
nat per fer carrera aquí.

A què renuncia anant en so-
litari i no amb una orquestra?

Ets tu sol, vas coneixent mol-
ta gent però costa molt tenir un
lloc per sentir-te teu perquè
sempre estàs en itinerància.

Una coneixença ha estat la
d’Albert Guinovart.

És un músic que sempre ha-
via admirat i és un regal poder

tocar amb ell i molt especial to-
car les seves obres amb ell. 

Amb dotze anys es va ini-
ciar en l’estudi de la flauta.

Mentre feia classes de violí i
piano al conservatori vaig escol-
tar la flauta i em va captivar.  No
veia clar si podria fer-ho perquè
són instruments molt diferents
i jo ja era gran, però els meus pa-
res ho van acceptar. Van pensar
que era jove i que havia de des-
cobrir el que m’agradés.

Tenia clar ser flautista?
No. Als 18 anys vaig començar

Comunicació Audiovisual, però
el segon any vaig trobar a faltar
molt la música i vaig optar a l’Es-
muc. Només donaven dues pla-
ces i vaig pensar: ‘Si entro faig
música, si no segueixo amb Co-
municació’. I vaig entrar.

Què recorda d’aquells anys
de formació?

Molts dubtes, moltes classes,
i després marxar a l’estranger, a
França i Itàlia. És quan comen-
ces a veure la realitat d’aquesta
carrera que comporta molt sa-
crifici i no acabes mai.

Marxar fora és important?
Com més bagatge tens, més

preparada estàs per al futur.
A Itàlia va entrar a l’Orches-

tra de l’Scala de Milà. 
Vaig fer aquelles proves sen-

se pensar que les podria gua -
nyar. Les vaig preparar amb el
professor per tenir la sensació
del que són audicions d’orques-
tra i controlar els nervis. Potser
perquè tenia assumit que no

podia optar vaig anar-hi amb
tranquil·litat, fins que vaig arri-
bar a la final. Va ser un canvi
molt radical. Jo estava a París,
acabant l’últim any de carrera i
a punt de fer l’examen. Em van
dir, però, que al cap d’un mes ja
estaria fent un concert a la Scala
i després al Bolxoi.    

Una porta oberta al món.
A voltes, veient grans músics

i cantants, t’ensenya com n’ets
de petit. Et fa ser conscient que
treballant pots arribar,  però no
deixa de ser molt difícil.

En el camí ha conegut grans
mestres com James Galway.

El meu mentor. El 2013 em va
donar el premi Racing Start que
entrega a flautistes que creu
que faran carrera. Ell em va re-
galar una embocadura de flau-
ta que és una rèplica de la seva
i amb el seu nom gravat. Això és
una motivació cada dia. Penso,
si ell creu en mi, no li fallis. Li
dec molt, la meva forma de to-
car està molt influïda per ell.

Ha trobat generositat.
El món de la música és molt

tancat i competitiu, però els per-
sonatges més grans que he co-

negut, com Galway, Dudamel o
Noseda, són els més humils i
més predisposats a ajudar-te.

Com definiria la flauta? 
Com un instrument exigent i

cadascú intenta trobar la seva
veu amb ell.     

Com se sent ara?
Contenta. Va ser una decisió

arriscada, la de voler ser músic,
i potser el sacrifici més gran,
però també el més bonic. La ve-
ritat, no em sé imaginar la meva
vida sense fer música.
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Entrevista Elisabet Franch

Flautista. En els darrers deu anys ha tocat a la Scala de Milà, al Bolxoi de Moscou i al Carnegie Hall de Nova York. Dimecres passat ho va
fer en streamingdes dels estudis MusicLan d’Avinyonet de Puigventós al costat d’Albert Guinovart dins els concerts de La-sala.online.

«Els més grans són els més humils»

AVINYONET DE PUIGVENTÓS

Cristina Vilà Bartis

La flautista Elisabet Franch ha actuat als estudis de MusicLan després d’haver-ho fet a escenaris mítics de mig món 

La flauta és 
un instrument

exigent i cadascú
intenta trobar 
la seva veu amb ell»
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Elisabet Franch enceta

ara una carrera 

com a solista

Diàlegs amb el mar és el segon
documental que signa la fotògrafa
i realitzadora rosinca Maria Velas-
co i un dels treballs que més satis-
faccions li estan portant. Després
de ser seleccionada per la direcció
del Girona Film Festival, ara tam-
bé es pot visionar al Festival Inter-
nacional de Medi Ambient Sunci-
ne  de Barcelona, dins la secció

Sunciñe. Aquest festival s’inaugu-
ra dimecres i els seus continguts
es poden visionar lliurement fins
al 12 de novembre, sense necessi-
tat de descàrregues i sense regis-
tre, a través del seu web www.sun-
cinefest.com.

A la secció on queda emmarcat
Diàlegs amb el mar, Sunciñe, s’hi
inclouen documentals que volen
ser «una finestra amb el més ac-

tual de cinema ambiental realitzat
a l’Estat espanyol». Així hi ha do-
cumentals sobre el llenguatge de
les plantes, la vida dels pastors o
la vida al camp als anys 60. En el
cas del treball de Velasco, és una
aproximació molt personal al
món de la pesca de Roses, narrada
dia a dia a través dels que la viuen,
la senten i, alhora, la pateixen
molt intensament. 

REDACCIÓ ROSES

«Diàlegs amb el mar» de Maria Velasco,
al Festival de Medi Ambient Suncine 
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Territori i Sostenibilitat nomena
el gironí Ponç Feliu com a nou
director del Parc Natural del Cap
de Creus
ACN Roses.-El Departament de Territori i Sostenibilitat ha nomenat al
biòleg gironí Ponç Feliu nou director del Parc Natural del Cap de Creus (Alt
Empordà). Feliu substituirà a Victòria Riera, […]

AGÈNCIES | 02/11/2020

ACN Roses.-El Departament de Territori i Sostenibilitat ha nomenat al biòleg

gironí Ponç Feliu nou director del Parc Natural del Cap de Creus (Alt Empordà).

Feliu substituirà a Victòria Riera, que va deixar el càrrec per jubilar-se. Nascut a

Girona el 1975, Ponç Feliu és biòleg, ambientòleg i té un màster en gestió pública

del medi ambient. A finals dels anys 80 ja va estar vinculat al Cap de Creus, deu

anys abans que es formés el parc natural. En aquesta zona ha elaborat estudis

de flora i fauna i també ha editat llibres i guies de l’entorn. A més, Feliu ha estat

consultor ambiental i responsable dels seguiments ornitològics als parcs

naturals dels Aiguamolls de l’Empordà i del Cap de Creus.

Al llarg de la seva vida, Ponç Feliu ha estat molt vinculat a diverses entitats

naturalistes del territori empordanès i gironí. Entre el 1999 i el 2011 va ser

regidor de Medi Ambient a l’Ajuntament de Girona. Després de la seva sortida

del consistori ha estat director del Consorci del Ter. En aquesta etapa ha

gestionat dos projectes LIFE i altres iniciatives europees. També ha dinamitzat

la Ruta del Ter i ha promogut la divulgació ambiental i el desenvolupament

territorial, mitjançant nombrosos projectes de conservació del patrimoni

natural

R E L A C I O N A T S

Mena demana a Simón
que es disculpi pels
comentaris “molt
desafortunats” sobre les
infermeres

Els EUA voten
polaritzats en unes
eleccions decisives amb
Biden encara com a
favorit

Chacón: “Qui digui que
la independència
s’assolirà ràpid està
enganyant la gent”

Amnistia Internacional
reclama l’alliberament
de Sànchez i Cuixart
per posar fi a la
“injustícia” que viuen

La policia austríaca
eleva a tres les víctimes
en l’atac múltiple al
centre de la ciutat

Els logopedes detecten
un augment d’afonies
en la docència per l’ús
de mascaretes

O P I N I Ó

L ' U L L  D E  D È U

L’Estat Major del procés va fracassar

El partit independentista amb més
votants que no volen la independència
guanya les eleccions catalanes segons
el CEO

El diari ARA parla de quatre camins
per combatre la sentència de l’1-O, i
resulta que hi manca el principal: la
independència

E L S  M É S  L L E G I T S

1
Boye detecta una errada al muntatge
de la policia i la justícia espanyola a
l’Operació Volkhov

2
#0199 [HUMOR GRÀFIC] Les forces
d’ocupació fent la feina bruta a la
injustícia espanyola

3
[Vídeo] Denuncien un muntatge
policial per a detenir dos joves que
repartien informació d’Anonymous

4
[Vídeo] Fernando Simón indigna el
Consell General de la Infermeria amb
un greu comentari masclista

5
Estàs d’acord per exigir als partits
independentistes un acord estratègic
abans de les properes eleccions del
14F?

L A  R E P Ú B L I C A  I L L E S  B A L E A R S

A L  C I N E M A  A M B  E L S
C R I T I C U T R E S

Crítica a pèl | Pete Davidson: drogues i
tatuatges

L A  R E P Ú B L I C A  Q U E  V O L E M

Salvar el País: Salvar la gent, salvar
l’economia

La renda bàsica, el repartiment del
treball i el capital social (Tercera i
darrera part)

La renda bàsica, el repartiment del
treball i el capital social (segona part)

JOAN GUIX  02/11/2020

TONI STRUBELL NÚRIA BASSA  02/11/2020

XAVIER MARTINEZ  01/11/2020

JORDI GALVES  01/11/2020

FRANCESC VIADEL  31/10/2020

Participació i
Covid-19

La rocambolesca
operació
“Vólkhov”:
catalans
perseguits,
feixistes honorats

Més que una
pandèmia

A les ordres de
Xavier Vendrell

Joan Fuster, Vox i
els socialistes
valencians

El Gobierno sense
aturar la repressió
demana el suport
independentista a uns
pressupostos que
mantenen l’espoli fiscal
als Països Catalans

Joan Fuster, Vox i els
socialistes valencians

L’Exèrcit construeix un
poble de “combat” sense
avaluació ambiental a
una àrea natural de
Palma

Se ha producido un error.

Prueba a ver el vídeo en
www.youtube.com o habilita JavaScript si
estuviera inhabilitado en el navegador.

E D I T O R I A L

Tres anys i
l’independentisme segueix
sense unitat estratègica

L'estat profund està dirigit pel
Gobierno i no serveix de res que el
blanquegem. Cal exigir als nostres
líders polítics un acord estratègic
abans de les eleccions vinents

Llegir més >
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Les llums de mar des del segle
XIV fins avui
02.11.2020 | 09:59

Roses és una vila marinera on el mar i la terra s'uneixen des de fa segles. Corsaris, moros i pirates han

trepitjat aquesta costa marcada també per diverses guerres que l'han bomardejada. Els vaixells hi

arribaven i necessitaven seguretat, punts de referència per arribar fins a terra ferma. La badia ofereix

més seguretat, però el cap de Creus és una costa accidentada i difícil per a la navegació. Per això té

una llarga tradició de llums de mar. Segons l'Arxiu de Roses, està documentat almenys des de 1304,

quan estava situat al castell de la Trinitat, construït per Carles I. Fins i tot va donar nom al topònim

puig des Far. Des de llavors i fins avui, la llum ha guiat els vaixells.

Notícies relacionades

El Far de Roses, camí de navegants.  L'Alt Empordà
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1. Un jutjat de Girona exonera un pare de pagar un

deute de més de 93.500 euros

2. La Generalitat avisa: un confinament de només

15 dies no seria suficient

3. Mor al caure des de la teulada de l´edifici en el

qual pretenia robar

4. El català i els catalanoparlants

5. El risc de rebrot baixa per sota de 1.000 a la

regió de Girona i ja són 303 els ingressats

6. El malson d´una mare soltera per a la

conciliació escolar

7. Baixa el risc de rebrot a la Regió Sanitària de

Girona però segueixen pujant els hospitalitzats

8. ENQUESTA | Creus que podrem celebrar el

Nadal?

9. Un detingut per amenaçar la mare i la policia de

Llagostera amb una destral

10. Ordre de crida i cerca per a un dels tres acusats

del robatori durant el qual va morir Jordi

Comas

1. La Fiscalia investiga Joan Carles I i la reina

Sofia per l´ús de targetes de crèdit opaques

2. Comissen prop de 3.000 articles falsificats en

un comerç de la Jonquera

3. Aquests són els sis estats que decidiran les

eleccions dels Estats Units

4. Troben 123 quilos d´haixix i uns 130 de

marihuana en dos vehicles a la Jonquera

5. Eduard Pujol nega acusacions d´assetjament

sexual

6. La policia eleva a tres les víctimes en l´atac

múltiple al centre de Viena

7. Red Eléctrica comença a desmantellar la línia

que s´ha compactat amb la MAT

8. Digues-me quin cotxe tens i on vius, i et diré a

qui votes

9. Cartes

10. Un atac terrorista múltiple colpeja el centre de

Viena
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El cementiri de Roses viu una diada de
Tots Sants amb “normalitat”
 02/11/2020

Les germanes Inés i Antonia Mora posant flors al nínxol dels seus pares

Els vilatans de Roses respecten les mesures de seguretat i visiten el cementiri
municipal el dia de Tots Sants per honorar als seus familiars igual que cada any,
“l’unica diferència és que portem mascareta, com cada dia”

Degut a les noves mesures decretades pel Govern de la Generalitat i aprovades pel
PROCICAT per fer front a l’avanç de la pandèmia de la Covid-19 a Catalunya,
l’Ajuntament de Roses va activar un dispositiu especial per visitar el cementiri
municipal per la diada de Tots Sants, jornada en la que els camps sants s’emplenen
de gent per visitar i recordar als seus familiars ja traspassats.

Entre les mesures recomanades pel consistori rosinc estava la de visitar el cementiri
esglaonadament durant els dies 30 i 31 d’octubre i l’1 de novembre. Una
recomanació que van seguir al peu de la lletra els vilatans conscients que el millor
és evitar aglomeracions de gent. Així mateix es va establir un horari de 8 del matí fins
a les 18:30 hores per visitar el cementiri, amb el que s’havia d’entrar per la porta
principal (rotonda de Mas Oliva) i sortir per la porta de dalt, la que dona al carrer
Pere III.

L’Ajuntament de Roses va demanar actuar amb responsabilitat accedint al cementiri
en grups, com a màxim, de 2 persones i fer una estada, també com a màxim, de 30
minuts.

A més, es van distribuir 8 dispensadors de gel hidroalcohòlic tant a les entrades com
al llarg i ample del recinte i es van facilitar regadores per emplenar-les a la font per
poder regar les plantes dipositades als nínxols en lloc de tenir que agafar dels
bidons, com normalment es fa, per eliminar un possible focus de contagi.

Unes mesures que no va suposar cap enrenou per a les persones que des de
divendres i fins ahir, diumenge, han anat a honorar als seus familiars. “He vingut a
visitar a la meva sogra i a la meva tia, i no he notat cap diferència amb altres
anys, excepte que he vingut amb la mascareta, que la porto cada dia i que m’he
posat gel hidroalcohòlic, que ho faig quan vaig a d’altres llocs, i com és el que
fem ara tots, el normal és que ho fem quan venim al cementiri”, va afirmar la Lina
Cruz.
Més explícit, encara, va ser en Carmel Rosés, “a part de portar la mascareta i
posar-me gel no he notat cap més diferència en visitar el cementiri per Tots
Sants, ha estat com altres vegades”, va assegurar, destacant això sí, que “altres
anys vinc al cementiri un dia abans o un dia després de Tots Sants perquè és un
dia que ve molta gent, i enguany he pogut venir aquest dia -diada de Tots Sants-
sense cap problema” . I en el mateix sentit es va pronunciar la Montse Adroher, “no
he trobat cap diferència, més o menys és tot igual, l’únic que has de venir amb
mascareta i posar-te gel hidroalcohòlic”, destacant també que “no hi ha molta
aglomeració de gent, es pot passejar bé”.

I dues persones que, com les anteriors, tenen la tradició de visitar, recordar i
honorar als seus familiars al cementiri de Roses són les germanes Antonia i Inés
Mora, que van coincidir a dir que “es pot visitar el cementiri sense cap problema,
no hi ha gent, nosaltres sabem en quines hores hi ha més o menys quantitat de
persones i procurem venir a aquesta hora que hi ha menys gent”.

Així, el cementiri municipal de Roses va viure una diada de Tots Sants amb tota la
“normalitat” que ens permet la Covid-19.

Tags: A Roses, Ajuntament de Roses, Alt Empordà, Badia de Roses, Cap de Creus, Catalunya, Cementiri
municipal, Costa Brava, COVID-19, Diada de Tots Sants, Empordà, Girona, Normalitat, Roses, Vila de Roses

Next
Una quinzena de vilatans agreixen la feina del
personal de la Residència Pi i Sunyer de Roses

envers la gent gran

Previous
Nous ajuts al sector pesquer d’1 M€ per a la
recollida deixalles marines

500 pel·lícules a concurs
al 32è Festival de Cinema
de Girona
 03/11/2020

Consellera Vergés: “Hi ha
una desacceleració de la
Covid-19 però encara
estem molt lluny de
l’objectiu”
 02/11/2020

Total de casos de
coronavirus a l’Estat
espanyol a data d’avui, 2
de novembre de 2020
 02/11/2020

L’Hospital de Figueres
suspèn l’activitat d’un
quiròfan per alliberar
professionals
 02/11/2020

58 pacients hi ha avui
ingressats per
coronavirus a l’Hospital
de Figueres
 02/11/2020

El gironí Ponç Feliu, nou
director del Parc Natural
del Cap de Creus
 02/11/2020

Cerca … Cerca

Informació d’interés

Col·laboradors

Informació municipal

Farmàcies de guàrdia a Roses

Facebook

Vila de Roses

My Tweets

Segueix-me a Twitter

Una quinzena de vilatans
agreixen la feina del
personal de la Residència Pi
i Sunyer de Roses envers la
gent gran

58 pacients hi ha avui
ingressats per coronavirus a
l’Hospital de Figueres

El cementiri de Roses viu
una diada de Tots Sants
amb “normalitat”

Roses aprova una moció a
favor de la protecció del
sistema sanitari d’Atenció
Primària

L’Hospital de Figueres
suspèn l’activitat d’un
quiròfan per alliberar
professionals

Notícies més llegides

Copyright © All rights reserved. | ViladeRoses amb CoverNews.

“

Tanca i acepta
Hola, en aquest lloc web utilitzem galetes!
En pots veure tots els detalls a La nostra política de galetes

02/11/2020   El cementiri de Roses viu una diada de Tots Sants amb “normalitat”

Superfície:100% Audiència:653 Valoració:15€ 

https://www.viladeroses.cat/el-cementiri-de-roses-viu-una-diada-de-tots-sants-amb-normalitat/



Més notícies

Portada Roses Festa Major Comarca Girona Carnaval Opinió Contacta 

El cementiri de Roses viu una diada de
Tots Sants amb “normalitat”
 02/11/2020

Les germanes Inés i Antonia Mora posant flors al nínxol dels seus pares

Els vilatans de Roses respecten les mesures de seguretat i visiten el cementiri
municipal el dia de Tots Sants per honorar als seus familiars igual que cada any,
“l’unica diferència és que portem mascareta, com cada dia”

Degut a les noves mesures decretades pel Govern de la Generalitat i aprovades pel
PROCICAT per fer front a l’avanç de la pandèmia de la Covid-19 a Catalunya,
l’Ajuntament de Roses va activar un dispositiu especial per visitar el cementiri
municipal per la diada de Tots Sants, jornada en la que els camps sants s’emplenen
de gent per visitar i recordar als seus familiars ja traspassats.

Entre les mesures recomanades pel consistori rosinc estava la de visitar el cementiri
esglaonadament durant els dies 30 i 31 d’octubre i l’1 de novembre. Una
recomanació que van seguir al peu de la lletra els vilatans conscients que el millor
és evitar aglomeracions de gent. Així mateix es va establir un horari de 8 del matí fins
a les 18:30 hores per visitar el cementiri, amb el que s’havia d’entrar per la porta
principal (rotonda de Mas Oliva) i sortir per la porta de dalt, la que dona al carrer
Pere III.

L’Ajuntament de Roses va demanar actuar amb responsabilitat accedint al cementiri
en grups, com a màxim, de 2 persones i fer una estada, també com a màxim, de 30
minuts.

A més, es van distribuir 8 dispensadors de gel hidroalcohòlic tant a les entrades com
al llarg i ample del recinte i es van facilitar regadores per emplenar-les a la font per
poder regar les plantes dipositades als nínxols en lloc de tenir que agafar dels
bidons, com normalment es fa, per eliminar un possible focus de contagi.

Unes mesures que no va suposar cap enrenou per a les persones que des de
divendres i fins ahir, diumenge, han anat a honorar als seus familiars. “He vingut a
visitar a la meva sogra i a la meva tia, i no he notat cap diferència amb altres
anys, excepte que he vingut amb la mascareta, que la porto cada dia i que m’he
posat gel hidroalcohòlic, que ho faig quan vaig a d’altres llocs, i com és el que
fem ara tots, el normal és que ho fem quan venim al cementiri”, va afirmar la Lina
Cruz.
Més explícit, encara, va ser en Carmel Rosés, “a part de portar la mascareta i
posar-me gel no he notat cap més diferència en visitar el cementiri per Tots
Sants, ha estat com altres vegades”, va assegurar, destacant això sí, que “altres
anys vinc al cementiri un dia abans o un dia després de Tots Sants perquè és un
dia que ve molta gent, i enguany he pogut venir aquest dia -diada de Tots Sants-
sense cap problema” . I en el mateix sentit es va pronunciar la Montse Adroher, “no
he trobat cap diferència, més o menys és tot igual, l’únic que has de venir amb
mascareta i posar-te gel hidroalcohòlic”, destacant també que “no hi ha molta
aglomeració de gent, es pot passejar bé”.

I dues persones que, com les anteriors, tenen la tradició de visitar, recordar i
honorar als seus familiars al cementiri de Roses són les germanes Antonia i Inés
Mora, que van coincidir a dir que “es pot visitar el cementiri sense cap problema,
no hi ha gent, nosaltres sabem en quines hores hi ha més o menys quantitat de
persones i procurem venir a aquesta hora que hi ha menys gent”.

Així, el cementiri municipal de Roses va viure una diada de Tots Sants amb tota la
“normalitat” que ens permet la Covid-19.
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Una quinzena de vilatans agreixen la
feina del personal de la Residència Pi i
Sunyer de Roses envers la gent gran
 02/11/2020

A dalt, el personal de la Residència Pi i Sunyer i a sota els vilatans que els van voler reconèixer la seva tasca i
esforç envers els avis i àvies de Roses

En un acte portat a terme ahir al matí van voler agrair l’atenció i cura que el
personal del centre geriàtric de Roses té envers els residents saltant-se els seus
dies de festa i doblant torns a causa de la manca de personal per culpa del
coronavirus

Aquesta segona onada del virus de la Covid-19 s’està vivint de manera molt difícil i
complicada a la Residència Pi i Sunyer, donat a un brot del coronavirus que es va
donar aquest passat mes d’octubre.
Una residència on tant el seu director, Josep Marés, com les treballadores sanitàries
treballen com un veritable equip en l’atenció i cura dels residents, tot i la manca de
personal a causa, precisament, del maleït virus. Tant és així, que les treballadores
han decidit saltar-se els seus dies de festa i doblar els seus torns per a que cap avi i
àvia del centre quedi en cap moment desatès.

Un esforç que ahir al matí van voler agrair una quinzena de vilatans plantant-se a les
portes de la Residència. “Donat als darrers esdeveniments a causa del
coronavirus i que hem conegut arran de les informacions de diferents mitjans
hem volgut venir aquí per mostrar tot el nostre suport i ànims a tot el personal
de la Residència per cuidar dels nostres avis, que sabem de bona font que els
cuiden bé”, va manifestar Mercès Fàbrega, una de les  persones que van portar a
terme aquesta acció d’agraïment, i que va fer a través d’un micròfon i altaveu cedits
per en Josep Lluís Martos, per dir-les un eloqüent “venim a donar-vos les gràcies i
seguiu així, que ens en sortirem. Moltes gràcies!”.

Unes paraules que, evidentment, van ser sentides des de dins de la residència, per la
qual cosa les treballadores, algunes des de les finestres, i el director de la
Residència Pi i Sunyer, Josep Marés, van sortir per, així mateix, agrair aquest de
suport per part de la ciutadania. “El que necessitem ara, és això, ànims, i el fet que
un matí de diumenge vinguin aquí a donar-te mostres de suport pel que estem
fent en uns moments tant complicats com els que estem vivint ara a la
Residència, s’agraeix molt”, va expressar Marés, que va remarcar que ara només
queda que “lluitar i lluitar contra el virus, i tot i que és molt complicat no hi ha
paraules d’agraïment per la gent que està aquí dins treballant. Durant la
primera onada ja ho vaig dir, però ara encara més, perquè les treballadores, a
causa de la manca de personal, porten molts de dies sense festa, amb tot el que
això significa, per a que els avis i àvies no quedin mai desatesos”.

Com ja han passat 15 dies des del brot que es va registrar a la Residència Pi i Sunyer,
Josep Marés, confia que durant aquesta setmana, si donen negatiu a les proves PCR,
algunes de les treballadores es puguin reincorporar a la feina.

Segons van dir grup de veïns, aquest acte d’agraïment envers el personal del centre
geriàtric de Roses el portaran cada diumenge a les 12 hores.
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algunes de les treballadores es puguin reincorporar a la feina.

Segons van dir grup de veïns, aquest acte d’agraïment envers el personal del centre
geriàtric de Roses el portaran cada diumenge a les 12 hores.

Tags: A Roses, Acte d'agraïment, Alt Empordà, Badia de Roses, Cap de Creus, Cap positiu, Catalunya,
Comunicat, Coronavirus, Costa Brava, COVID-19, Director de la Residència Pi i Sunyer de Roses, Empordà,
Girona, Josep Marés, Pandèmia, Residència Pi i Sunyer, Roses, Suport ciutadania, Vila de Roses

Next
El gironí Ponç Feliu, nou director del Parc

Natural del Cap de Creus

Previous
El cementiri de Roses viu una diada de Tots
Sants amb “normalitat”

500 pel·lícules a concurs
al 32è Festival de Cinema
de Girona
 03/11/2020

Consellera Vergés: “Hi ha
una desacceleració de la
Covid-19 però encara
estem molt lluny de
l’objectiu”
 02/11/2020

Total de casos de
coronavirus a l’Estat
espanyol a data d’avui, 2
de novembre de 2020
 02/11/2020

L’Hospital de Figueres
suspèn l’activitat d’un
quiròfan per alliberar
professionals
 02/11/2020

58 pacients hi ha avui
ingressats per
coronavirus a l’Hospital
de Figueres
 02/11/2020

El gironí Ponç Feliu, nou
director del Parc Natural
del Cap de Creus
 02/11/2020

Cerca … Cerca

Informació d’interés

Col·laboradors

Informació municipal

Farmàcies de guàrdia a Roses

Facebook

Vila de Roses

My Tweets

Segueix-me a Twitter

Una quinzena de vilatans
agreixen la feina del
personal de la Residència Pi
i Sunyer de Roses envers la
gent gran

58 pacients hi ha avui
ingressats per coronavirus a
l’Hospital de Figueres

El cementiri de Roses viu
una diada de Tots Sants
amb “normalitat”

Roses aprova una moció a
favor de la protecció del
sistema sanitari d’Atenció
Primària

L’Hospital de Figueres
suspèn l’activitat d’un
quiròfan per alliberar
professionals

Notícies més llegides

Copyright © All rights reserved. | ViladeRoses amb CoverNews.

“

Tanca i acepta
Hola, en aquest lloc web utilitzem galetes!
En pots veure tots els detalls a La nostra política de galetes

02/11/2020   Una quinzena de vilatans agreixen la feina del personal de la Residència Pi i Sunyer de Roses envers la gent gran

Superfície:100% Audiència:653 Valoració:44€ 

https://www.viladeroses.cat/una-quinzena-de-vilatans-agreixen-la-feina-del-personal-de-la-residencia-pi-i-sunyer-de-roses-envers-la-gent-gran/



Tweet

HOME GENERAL UN ÀLBUM DE CROMOS AMB FOTOGRAFIES DE ROSES, NOVA PROMOCIÓ COMERCIAL DE
ROSES

A partir del proper diumenge, 1 de novembre, l’Oficina de Turisme de Roses

distribuirà l’àlbum “Col·lecciona Sempre Roses” a totes aquelles persones que

presentin un tiquet de compra d’algun dels establiments adherits a aquesta

iniciativa. Al llarg de tot el mes de novembre, les mateixes botigues

repartiran sobres de cromos per cada compra realitzada, per tal que els seus

clients puguin completar aquesta col·lecció fotogràfica.

L’Àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de Roses i el comerç local de

la població, engeguen aquest novembre una nova campanya promocional

conjunta, en aquesta ocasió basada en el patrimoni rosinc. Al llarg de tot el

mes, gratificaran les compres dels seus clients distribuint àlbums i cromos

amb imatges de diferents espais patrimonials del municipi, on també

apareixen referències a l’ampli ventall de productes que els comerços de

Roses ofereixen.

El nombre d’àlbums que es distribuiran a canvi dels tiquets de compra és de

1.000 unitats. Per completar la col·lecció, els veïns i veïnes de Roses

obtindran un sobre (cada sobre conté 5 cromos) per cada compra realitzada

en un dels establiments adherits a la campanya. El repartiment d’àlbums (a

l’Oficina de Turisme) i de sobres de cromos a les botigues es realitzarà de l’1

al 30 de novembre o fins a la fi d’existències.

Aquesta iniciativa s’emmarca dins el programa “Sempre Roses”, una de les

accions impulsades conjuntament entre l’Ajuntament de Roses i

l’empresariat del comerç local per incentivar l’activitat comercial a la població

a través de diferents accions, com campanyes promocionals amb obsequis i

avantatges per als clients, la creació d’un marketplace local, o la posada en

marxa de diferents canals de comunicació que donin a conèixer l’oferta i tota

l’actualitat del comerç rosinc.
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Aquesta iniciativa s’emmarca dins el programa “Sempre Roses”, una de les

accions impulsades conjuntament entre l’Ajuntament de Roses i

l’empresariat del comerç local per incentivar l’activitat comercial a la població

a través de diferents accions, com campanyes promocionals amb obsequis i

avantatges per als clients, la creació d’un marketplace local, o la posada en

marxa de diferents canals de comunicació que donin a conèixer l’oferta i tota

l’actualitat del comerç rosinc.

(19)
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Solidaritat en 
temps de Covid

nn Aquest diumenge se celebra la cinque-

na edició de la Cursa de la Dona de Figue-

res, un esdeveniment acostumat a generar 

una explosió altruista multitudinària però 

que enguany, a causa del context pandè-

mic, s’ha hagut d’adaptar a les circumstàn-

cies. Aquesta prova, o la Cursa de la Dona 

de Roses organitzada a principis de la tar-

dor, exemplifiquen amb concisió la nova 

cara que ha hagut d’adquirir la solidaritat 

just quan les mostres d’estima físiques són 

impossibles: a distància, amb enginy i amb 

una energia reinventada. No queda altra, de 

fet. La Lídia Albert, la presidenta del Grup 

Iris, entitat impulsora de la cursa figueren-

ca, explica que estan treballant més que mai 

per visibilitzar que «el càncer de mama no 

s’atura». I no és fàcil. La solidaritat en temps 

de Covid, fer-la tangible, no és fàcil. n

E D I T O R I A L

EL SEMÀFOR

El conjunt xampanyer es va imposar 
al Banyoles (0-1) i continua invicte en 
aquest inici de competició a Tercera 
Divisió. Una gran dinàmica.

El regatista empordanès, comodor del  
Club Nàutic l’Escala, va ser cinquè al 
Gran Premi d’Itàlia i s’aproxima a la 
Mini Transat 2021.

CONSELL COMARCAL CLUB FUTBOL PERALADA GERARD MARÍN

nn FIGUERES. El pèrit ju-
dicial informàtic forense 
més mediàtic de la comar-
ca, Bruno Pérez, es podrà 
«colar» a partir d’ara a les 
llars de tot l’Estat espa-
nyol, ja que ha fitxat com 
a col·laborador expert en 
ciberseguretat per al pro-
grama #EnLineaTVE, de 
La 2 de Televisió espa-
nyola. Paral·lelament, el 
figuerenc continuarà col-
laborant al programa Tot 
es mou de TV3 (amb Helena 
Garcia Melero), i també a El 
Món de RAC1 (Jordi Basté) 
i a El boca-orella de RNE4. 
A més, Pérez pronuncia di-
verses conferències tant 
en l’àmbit nacional com en 
l’internacional. n

nn A DESHORA

Un espectador especial al ple de Cadaqués
CADAQUÉS. Es diu Aguacate i viu al carrer. Però dimecres passat no es volia perdre el 
ple de l’Ajuntament de Cadaqués. Estem parlant d’un gat negre, el que apareix a la 
imatge, que es va colar a la sala de plens just abans de la sessió, i s’hi va passejar inten-
tant captar l’atenció i les manyagues de tots els regidors. [Foto: Ràdio Cap de Creus] n
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En aquests moments durs pel sector 
cultural, el Consell Comarcal de l’Alt 
Empordà ha obert una convocatòria 
per atorgar una subvenció de 30.000 €.

El Club Bàsquet Adepaf ha fet visible el balanç del seu darrer mandat (2016-

2020), uns anys en què el creixement de l’entitat ha estat transversal i per-

met mirar el futur amb optimisme. «Estem treballant molt bé amb les ca-

tegories de formació, i això ens dona una bossa de jugadors joves que ens 

han de donar un futur molt esperançador», diu el president, Oriol Rabert. 

Oriol Rabert, 31/10/20

L’AVANÇ METEOROLÒGIC

nn Més sol que no pas núvols al 
matí i augment de la nuvolosi-
tat a la tarda. Ambient humit 
i més suau.

nn Vent f luix de mar cap a 
terra que aportarà humitat 
i la presència de núvols. Tem-
peratures molt suaus.

Dimarts 3 
Front

Dimecres 4
Cobert

Dijous 5
Variable

nn  Molts núvols arreu que a 
poc a poc es trencaran. Recu-
peració de les temperatures i 
tramuntana moderada.

nn  Pas d’un front que portarà 
molts núvols i pluges a l’oest 
de la comarca. Descens tèr-
mic. Tramuntana.

Divendres 6 
Humit

jaume
Resaltado
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VALORACIÓ DEL CAP DE SETMANAY

El tema
 Esquivant les noves restriccions
nn EL PORT DE LA SELVA.  Aquest cap de setmana era el primer de confinament 
perimetral im segons detallen, s’ha palpat certa afluència de persones en al-
guns pobles, sobretot costaners, com ara Llançà o el Port dela Selva amb gent 
de segones residències i també de França, on hi ha confinament total. [ACN] n

«L’empadronament és l’acte de 
registrar-se a l’Ajuntament de re-
sidència habitual i que determi-
na que la persona és considera-
da veïna de la població.» Dit ai-
xò, s’ha vist un augment al padró 
municipal dels pobles de l’Alt Em-
pordà després del primer confi-
nament, marcat per la Covid-19? 
HORA NOVA ha preguntat a di-
ferents alcaldies de la comarca si 
als seus municipis s’ha registrat 
una pujada d’altes en l’exercici del 
padró 2020. Els pobles consultats 
són els que apareixen a la graella 
que il·lustra aquesta mateixa pà-
gina i les xifres de població 2019 
són extretes de l’Idescat (algunes 
poden no ser exactes).

POBLES DE COSTA. «Tants caps 
tants barrets», i així mateix es pot 
apreciar amb les dades facilitades 
pels consistoris. Hi ha municipis 
on s’ha vist clarament un aug-
ment de població registrat des-
prés del confinament i d’altres on 
no s’ha registrat ni un moviment. 
Fa la sensació que els pobles de 
costa, és a dir, allà on hi ha més se-
gones residències, és on més s’ha 
detectat un increment del padró. 
Per exemple, fonts de l’Ajunta-
ment de Roses detallen que «s’ha 
viscut cert increment respecte a 
l’evolució habitual que té el pa-
dró d’habitants», ja que amb data 
del 15 de març d’enguany hi ha-
via 20.020 habitants i a principis 
d’octubre hi havia registrats un 
total de 20.288 habitants». Des 
del consistori de l’Escala desgra-
nen que des de principis d’any «hi 
ha hagut 393 altes (365 per can-
vi de residència i 28 naixements). 
Hi va haver una pujada important 
de més d’un centenar de perso-
nes just després del confinament 
estricte, moltes d’elles de perso-
nes que tenien segona residèn-
cia al municipi i optaven per te-
letreballar des d’aquí». On tam-
bé s’ha registrat un increment de 
població és a la vila de Cadaqués: 

Marta Arranz l FIGUERES  

nn

Augment de població a la comarca
La pregunta és clara: s’ha 

percebut un creixement 

de població als municipis 

de la comarca causat per 

la Covid-19?

CIUTADANIA. XIFRES I ALTES DEL PADRÓ MUNICIPALY

fonts municipals expliquen que 
durant el mateix període, és a dir, 
del març a l’octubre del 2019 i del 
març a l’octubre del 2020, les xi-
fres de canvi de residència són de 
76 a 199, respectivament. Es veu 
clarament com d’un any a altre 
hi ha hagut un augment en les al-
tes per canvi de residència. A Cas-
telló d’Empúries també s’ha de-
tectat un increment «post-Co-
vid-19», tal com ho anomenen 
des de l’Ajuntament. «El nom-
bre de persones empadronades 
al municipi des del mes de gener 
ha augmentat en 366». Segons em 
diuen, «la majoria d’empadrona-
ments va ser post-Covid-19». 

POBLES D’INTERIOR. Feta la radio-
grafia a pobles costaners, passem 
a l’interior. Al municipi d’Espolla 
és dels únics que asseguren que 

EL MATEIX AJUNTAMENT DE 
CAPMANY ASSEGURA QUE 
«LA POBLACIÓ ES MANTÉ»

AGULLANA HA REGISTRAT 
UNA PUJADA SOBRETOT DU-
RANT EL MES DE SETEMBRE

SENSE AUGMENTS

DESPRÉS DE L’ESTIU

Y

Y

el seu padró «no ha variat per la 
Covid-19». Uns quilòmetres avall 
hi trobem Peralada, on des de l’al-
caldia destaquen que en aquest 
municipi «sempre hi ha molts 
moviments d’altes i baixes però, 
«comprovades les dades, de l’any 
passat i d’aquest any des del mes 
de març a octubre del 2019 hi va 
haver 98 altes al padró i de març 
a octubre del 2020 n’hi ha hagut 
79». On sí que s’ha vist un clar in-
crement és a Albanyà. El mateix 
alcalde, Joan Fàbregas, informa 
que «de primers de gener fins ara 
tenim 28 persones més empadro-
nades a Albanyà. Estem parlant 
d’un 15% més d’habitants». Afe-
geix que «actualment tenim totes 
les cases ocupades de primera o 
segona residència». I «estem es-
tudiant gravar amb l’IBI un 100% 
més les cases que estiguin total-
ment deshabitades durant tot 
l’any», clou. Aquestes són algunes 
xifres de la comarca. Hi ha pobles 
que no han facilitat la informació 
al mitjà. n

EL PADRÓ. Es realitza a l’Oficina d’Atenció al Ciutadà del municipi de residència HORA NOVA

YDADES FACILITADES PELS AJUNTAMENTS

MUNICIPI XIFRES POBLACIÓ 2019 ALTES EMPADRONAMENT

Agullana 831 58 

Albanyà 157 28 

Avinyonet de Puigventós 1.610 -

Boadella i Les Escaules 252 -

Cadaqués 2765 119

Capmany 613 38

Castelló d’Empúries 11.232 366

Escala, l’ 11.138  365

Figueres 46.654

Lladó 840 28

Llançà 4.836 -

Maçanet de Cabrenys 688 30

Navata 1.381 0

Peralada 1.850 79

Port de la Selva, el 970 -

Roses
20.020

 (amb data 15 de març 2020)
268

Viladamat 459 475

Vilanant 384 14

Des del consistori ens han facilitat 
una comparativa de les altes per 
canvi de residència del 2019 i el 
2020, i les dades són similars. 

L’Ajuntament detalla que «no hi 
ha hagut augment». La majoria 
d’empadronaments eren de 
persones propietàries o lloguers15%

menys altes 2a residència

AlbanyàA la capital, Figueres Navata

jaume
Resaltado



la
xarxa

Qui som? Com pots
coŀlaborar?Què fem?

La Xarxa està formada

per persones vinculades

a entitats i moviments

socials de la comarca

que ens hem organitzat

per donar resposta a les

mancances materials

que hem detectat entre

veïns i veïnes durant

l'emergència sanitària

del Covid-19.

Distribuïm aliments i

productes essencials a

persones i famílies de la

comarca que no tenen

garantides aquestes

necessitats. Preparem

aquestes demandes,

recollim donacions

econòmiques per realitzar

les compres, recollim

donacions de productes i

fem front altres necessitats

bàsiques que puguin sorgir.

Portar aliments a les

diferents recollides que

estem fent per la comarca

i que anunciem a les

nostres xarxes socials.

Fer una donació

econòmica al compte

ES15 3058 0990 2727 5943

0963

Si vols ser voluntari/a

envia un correu a 

Si vols col laborar pots:

      laxarxaaltemporda@gmail.com@laxarxaaltemporda @laxarxa_altempLa Xarxa Alt Empordà

Des de fa 17 anys, un jurat com-
post per experts del vi, entre ells 
alguns Masters of Wine i Master 
Sommeliers, es reuneixen a Lon-
dres convocats per la prestigiosa 
revista Decanter per tastar i esco-
llir els millors vins del món en la 
seva categoria. En aquest marc, el 
cava Perelada Stars Brut Nature 
Reserva 2016 ha obtingut Meda-
lla d’Or i ha obtingut una qualifi-

Redacció l PERALADA

nn

El Peralada Stars obté medalla d’or
RECONEIXEMENT. LA REVISTA ‘DECANTER’ REUNEIX A LONDRES EXPERTS ENÒLEGS PER VALORAR ELS MILLORS VINS DEL MÓNY

cació de 95 punts que correspon 
a un «vi excel·lent, molt complex  
i amb molt de caràcter», tal com 
afirma l’organització.

LA DESCRIPCIÓ. Elaborat amb les 
varietats xarel·lo (60%), parellada 
(25%) i chardonnay (15%), aquest 
cava mostra un color groc pàl·lid 
amb lleugers tons verdosos. És 
límpid i brillant. Abundant des-
preniment de fines bombolles. 
Aroma neta i afruitada, amb un 

lleuger to de criança. Molt expres-
siu. Gust de fruita madura amb 
un lleuger final de fruits secs. Bon 
equilibri, llarg, gustós i potent en 
boca.

TRIBUT ALS ARTISTES. Amb una 
imatge inspirada en els estrellats 
cels nocturns dels mesos d’estiu, 
Stars Brut Reserva és un tribut a 
tots els artistes que any rere any 
actuen en el festival que el Castell 
de Perelada organitza cada estiu 

des del 1987. Recordar els cartells 
de les diferents edicions equival 
a repassar els noms més impor-
tants de la música, la dansa i les 
arts escèniques de les últimes dè-
cades: Montserrat Caballé, Ru-
dolf Nureyev, Paco de Lucía, John 
Malkovich, Chucho Valdés, Joan 
Manel Serrat, Yehudi Menuhin, 
Alfredo Krauss, Joaquín Cortés, 
Maya Plisetskaya, Plácido Do-
mingo, Josep Carreras, Mstislav 
Rostropovitx o Zubin Mehta.N
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Y PERALADA

 Nou jutge de Pau
nn L’Ajuntament de Peralada ha 
nomenat Ramon Coll Descamps 
com a nou jutge de pau, i Fernan-
do López Jaén com a jutge de pau 
substitut. Ambdós ocuparan el 
càrrec durant els propers quatre 
anys. La proposta, aprovada per 
unanimitat, es tramitarà al Tri-
bunal Superior de Justícia de Ca-
talunya. Coll, que és jutge de pau 
substitut des de l’any 2012, subs-
tituirà Ramon Clos Bech, que
ha ocupat el càrrec des del 1999. n

Y CADAQUÉS

Obres d’aigües plu-

vials a Sa Guarda
nn Tal com havia anunciat l’Ajun-
tament de Cadaqués dies enre-
re, ahir es van iniciar les obres a 
la corba de Sa Guarda. L’actuació 
es fa per arreglar els problemes 
de col·lapse d’aigües pluvials. 
L’Ajuntament espera tenir-ho 
acabat al més aviat possible i de-
mana per avançat disculpes als 
cadaquesencs per les molèsti-
es que puguin causar les obres. 
[Foto: Ràdio Cap de Creus] n

L’Àrea de Promoció Econò-
mica de l’Ajuntament de Roses 
i el comerç local de la població 
han engegat aquest novembre 
una nova campanya promoci-
onal conjunta, en aquesta oca-
sió basada en el patrimoni ro-
sinc. L’Oficina de Turisme de 
Roses distribuirà l’àlbum «Col-
lecciona Sempre Roses» a totes 
les persones que presentin un 
tiquet de compra d’algun dels 
establiments adherits a aquesta 
iniciativa. Al llarg de tot el mes 
de novembre, les mateixes bo-
tigues repartiran sobres de cro-
mos per cada compra realitza-
da, per tal que els seus clients 
puguin completar aquesta col-
lecció fotogràfica.

Aquesta iniciativa s’emmar-
ca dins el programa «Sempre 
Roses» per incentivar l’activitat 
comercial a la població. Les di-
ferents accions són per donar a 
conèixer l’oferta i l’actualitat del 
comerç rosinc.n

Redacció l ROSES

nn

ROSES. PROMOCIÓY

Compres locals 
amb àlbums i 
cromos sobre el 
patrimoni rosinc

Y CAP DE CREUS

Feliu, director del 

Parc Natural
nn El Departament de Terri-
tori i Sostenibilitat ha nome-
nat ja oficialment el biòleg 
gironí Ponç Feliu nou direc-
tor del Parc Natural del Cap 
de Creus. Feliu substituirà 
Victòria Riera, que va deixar 
el càrrec per jubilar-se. Feliu 
ha desenvolupant nombro-
sos estudis a la zona.  Fins ara 
dirigia el Consorci del Ter.n

Y ELBULLI1846

 Convocatòria
nn Ferran Adrià ha anunci-
at la segona convocatòria de 
professionals per poder tre-
ballar a elBulli1846. Les ba-
ses estan penjades a la pàgi-
na web de la fundació i els as-
pirants podran apuntar-s’hi 
fins al 15 de desembre. La 
selecció final de candidats 
es farà el 20 de gener i els es-
collits passaran a integrar 
l’equip que treballarà a el-
Bulli1846, al costat d’Adrià, 
durant tres mesos. n

jaume
Resaltado
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Y L’ESCALA

Millores al pavelló 

poliesportiu
nn En els darrers anys l’Ajunta-
ment de l’Escala ha dut a terme 
diferents intervencions al pa-
velló poliesportiu, inaugurat el 
1987. Les actuacions han servit 
per actualitzar els serveis d’ús 
públic, l’entorn de la graderia i 
la impermeabilització del sos-
tre i dels tancaments. La setma-
na passada es va iniciar la dar-
rera fase, que suposa la millora 
dels sis vestidors que té la instal-
lació. Es canviaran els terres i es 
milloraran els serveis, i s’aprofi-
ta per adaptar un dels vestidors 
per a persones amb mobilitat re-
duïda. [Foto: Aj. de l’Escala] n

Des d’avui els carrers de Roses 
tenen un nou contenidor (el mar-
ró) per dipositar-hi les restes or-
gàniques, que permetrà la trans-
formació d’aquests residus en re-
cursos com adobs. 

En paral·lel, l’Ajuntament posa-
rà en marxa una campanya infor-
mativa adreçada a la ciutadania 
per oferir tota la informació ne-
cessària sobre la posada en mar-
xa de la nova recollida, què cal di-
positar en els nous contenidors i 
per distribuir equips de reciclat-
ge d’orgànica. 

Entre el 3 de novembre i el 4 de 
desembre, un punt informatiu 
itinerant recorrerà els carrers de 
Roses, tant del centre de la pobla-
ció com de les urbanitzacions. El 
llarg del dia, dos informadors ex-
plicaran com reciclar l’orgànica 
als veïns que s’apropin a l’estand, 
a més d’entregar-los un cubell ai-
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Roses estrena contenidors de 
recollida de restes orgàniques

MEDI AMBIENT. CAMPANYA PER IMPLEMENTAR EL SISTEMA DE RECICLATGEY

ca repercuteix en un estalvi per 
al municipi, ja que permet redu-
ir el cànon que es cobra a tots els 
ajuntaments per al tractament de 
la fracció resta, molt més alt que 
el cost del tractament de les frac-
cions que es poden reciclar o «va-
loritzar». 

AL CONTENIDOR MARRÓ. Es con-
sideren residus orgànics les res-
tes següents:  fruita i verdura; os-
sos i altres restes de carn o peix; 
marro del cafè i restes d’infusi-
ons; closques d’ou, de marisc i de 
fruita seca; menjar en mal estat; 
paper de cuina, tovallons i mo-
cadors tacats de menjar; fulles 
seques, rams i petites restes de 
jardineria; taps de suro; excre-
ments d’animals domèstics; es-
curadents, pals de gelat o basto-
nets de menjar; bosses compos-
tables per a la recollida selectiva 
de residus orgànics; serradures i 
encenalls de fusta. n

rejat de 10 litres, un paquet de 10 
bosses biodegradables i un tríptic 
informatiu del nou servei. 

Amb la implementació de la re-
collida dels residus orgànics al 
municipi, l’Ajuntament inicia una 
de les accions principals acorda-
des en el Pla d’acció per a l’energia 
sostenible (PAES), on es descriuen 
els compromisos municipals per 
a la reducció de l’emissió de gasos 
amb efecte d’hivernacle per als 
propers anys. Econòmicament, 
la recollida de la fracció orgàni-

Actuacions al camí Ample i al carrer Codolar

L’ESCALA. OBRES EN MARXAY

L’Escala va iniciar la setmana 
passada diferents actuacions a la 
via pública. S’està intervenint al 
camí Ample i també al carrer Co-
dolar.

Pel que fa al camí Ample, l’obra 
afecta el tram entre l’avinguda 
Ave Maria i el carrer Gregal. Es 
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tracta de la substitució de la cano-
nada d’aigües residuals, després 
de comprovar que tenia diversos 
desperfectes. Els treballs s’havi-
en d’acabar en pocs dies.

L’altra actuació que s’està fent 
al nucli urbà de l’Escala és la del 
carrer Codolar. L’any passat es 
va finalitzar la reurbanització 
d’aquest vial i va quedar pen-

dent que la companyia elèctri-
ca fes els treballs de soterrament 
de les línies. Per tant, l’actuació 
que es fa actualment és la d’elimi-
nar el cablejat aeri i iniciar les tas-
ques de soterrament de les línies 
elèctriques. Això suposarà algu-
nes afectacions en el trànsit, amb 
talls temporals, de cara a les prò-
ximes setmanes. n CAMÍ AMPLE. Nova canonada per a aigües residuals BASILI GIRONÈS

Aquest mes l’Escala repren-A Roses s’ha obert el termi-
drà el servei socioeducatiu l’Al-
ternativa, que s’ha adjudicat 
aquest curs a l’empresa Orió 
Serveis Educatius. El Consell 
Socioeducatiu també ha in-
format de la creació d’una co-
missió per redactar un protocol 
d’actuació en cas d’absentisme 
escolar i un premi per a primà-
ria i secundària per fomentar 
treballs sobre l’Escala. L’Alter-
nativa forma part d’un pla per 
cohesionar la globalitat de l’ac-
ció preventiva i d’intervenció 
sobre el segment infantil i ju-
venil en risc i/o exclusió social. 
Entre els serveis, hi ha tasques 
de suport educatiu, intervenció 
socioeducativa, dinamització 
de l’Espai Jove i el centre cívic 
Xalem, diagnosi, treball amb 
les famílies i dinamització d’es-
pais públics. n

ni per presentar sol·licituds de 
bonificació de l’IBI per a famí-
lies monoparentals amb  dos 
o més fills. La bonificació, que 
pot arribar fins al 60% del to-
tal del rebut (fins a un màxim 
de 300 euros), s’aplica en fun-
ció de la renda familiar i cal 
disposar del carnet de família 
monoparental. Les peticions 
es poden tramitar fins al 30 de 
novembre. Per a la presentació 
de sol·licituds, cal demanar ci-
ta prèvia a l’àrea d’Acció Social. 
L’Ajuntament destina a aquests 
ajuts una partida de 25.000 eu-
ros. Els sol·licitants han d’estar 
empadronats a Roses i complir 
els requisits. A més, els ingres-
sos anuals de la unitat de convi-
vència han de ser inferiors a uns 
barems, establerts en funció del 
nombre de fills. n
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L’Escala adjudica el 
servei l’Alternativa 
a l’empresa Orió 
Serveis Educatius

Les famílies 
monoparentals ja 
poden demanar els 
ajuts per l’IBI
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Un estudi elaborat per la Càte-
dra Oceans i Salut Humana de la 
Universitat de Girona (UdG) ha 
demostrat que fer snorkel o sub-
marinisme aporta efectes benefi-
ciosos per a la salut mental de les 
persones. L’anàlisi ha comparat 
la gent que anava a la platja i la que 
practicava busseig al Parc Natu-
ral del Cap de Creus amb algu-
na de les empreses que ofereixen 
aquesta pràctica esportiva. 

Entre els anys 2018 i 2019, els in-
vestigadors van entrevistar un to-
tal de 250 persones. Els van plan-
tejar qüestionaris sobre la seva 
salut mental abans i després de 
realitzar el busseig o d’estar-se 
una estona a la platja. I si bé l’es-
tudi demostra que no hi ha dife-
rències remarcables entre les du-
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Un estudi conclou que bussejar al cap de 
Creus és beneficiós per a la salut mental
Els resultats han tingut 

un ressò tan gran que 

es mostraran en un 

reportatge que està 

elaborant Canal + França

MEDI AMBIENT I SALUT. INVESTIGACIÓ DE LA CÀTEDRA OCEANS I SALUT HUMANA DE LA UNIVERSITAT DE GIRONAY

IMMERSIÓ. En persones malaltes té encara més beneficis AJ. DE ROSES

es pràctiques, sí que hi ha una mi-
llora en general de la salut mental 
dels participants. I aquestes mi-
llores s’incrementen amb els en-
questats que pateixen alguna 
malaltia crònica i que es medi-
quen (els beneficis de les perso-
nes que es mediquen són molt su-
periors als que no ho fan). 

El projecte ha estat finançat per 
la Càtedra Oceans i Salut Huma-
na, i també per l’Ajuntament de 
Tossa de Mar. També hi han par-
ticipat investigadors de l’ISGLO-
BAL. Els resultats formen part de 
la tesi doctoral que ha fet Arnau 
Carreño, del grup de recerca Sea-
Health, i ja s’han publicat en una 
revista científica. De fet, el ressò 
que han tingut ha estat tan consi-
derable que és un dels casos que 
mostrarà el reportatge que està 
elaborant Canal + França sobre 
les activitats marítimes a mar i la 
salut de les persones. El reportat-
ge s’ha rodat aquest estiu en di-
ferents llocs d’Europa, entre els 
quals hi ha el cap de Creus.

UN PAS MÉS. Fins ara, la majoria 
d’estudis realitzats s’havien cen-
trat en els beneficis que té viure a 
prop del mar, o visitar la costa, per 
la salut mental de les persones; 
però es desconeixien els efectes 
del contacte directe amb l’aigua 
sobre la salut, sobretot amb rela-
ció a la pràctica d’activitats espor-
tives a mar. En un primer estudi 
elaborat per la mateixa càtedra el 
2018, es van valorar els beneficis 

per la salut física i mental de dife-
rents activitats com el busseig, la 
natació, la vela o el caiac.

Però en qualsevol cas, mal-
grat que l’objectiu final és gene-
rar nous coneixements que per-
metin entendre els mecanismes 
pels quals les activitats practica-
des dins o vora la mar poden con-
tribuir a millorar la salut mental 
de les persones, els experts també 
recorden la importància de con-
servar el medi marí i la correcta 
gestió de les activitats turístiques 
per tal d’avançar cap a un turis-
me saludable i sostenible. Per ai-
xò des de la Càtedra impulsen les 
activitats al mar que puguin ser 
sostenibles i saludables al ma-
teix temps. I ho volen aconseguir 
amb la contribució de diferents 
institucions implicades, entre 
les quals hi ha universitats, cen-
tres de recerca, CAPs, fundacions 
de pacients, centres de busseig, 
ajuntaments (com el de Roses), 
l’Administració (Direcció Gene-
ral de Pesca i Afers Marítims) i el 
sector pesquer (com la Confraria 
de Pescadors de Roses i el Gremi 
de Peixaters de Catalunya), entre 
altres. n

Millorar les destinacions tu-
rístiques de la Costa Brava i el Pi-
rineu de Girona introduint no-
ves tecnologies i potenciant la 
xarxa de camins i el patrimoni 
cultural i natural. Aquest és l’ob-
jectiu del «Natura, cultura i intel-
ligència en xarxa», un projecte 
d’especialització i competitivi-
tat territorial (PECT) cofinançat 
per la Diputació de Girona. En 
el marc d’aquesta iniciativa, es 
connectarà tot el territori gironí, 
els seus camins, senders i corri-
ols, tant sobre el mapa com sobre 
el terreny. Per això s’estan ade-
quant, senyalitzant i creant ru-
tes a peu i en bicicleta d’una ban-
da a l’altra de la demarcació.

A part de la Diputació de Gi-
rona (que hi destinarà 329.620 
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euros), el projecte també comp-
ta amb la diputació del Consell 
Comarcal de l’Alt Empordà, que 
hi aportarà 68.707 euros, i tam-
bé dels Consells Comarcals de 
la Cerdanya (52.364 euros) i el 
Pla de l’Estany (52.804 euros), ai-
xí com la Universitat de Girona 
(50.056 euros), el Consorci Vies 
Verdes (52.804 euros) i l’Agència 
de Desenvolupament del Ripo-
llès (52.804 euros).

La idea és donar a conèixer i fa-
cilitar l’accés al patrimoni natu-
ral i cultural, sobretot el més des-
conegut, per fomentar activitat 
econòmica al voltant del patri-
moni i dels camins, ja que es cre-
aran nous productes que perme-
tran arribar a nous mercats, de-
sestacionalitzar l’oferta turística 
i diferenciar Girona d’altres des-
tinacions. n

PROMOCIÓ. DE LA COSTA BRAVA I EL PIRINEU DE GIRONAY

La Diputació de Girona i l’As-
sociació Grup d’Acció Local Pes-
quer (GALP) Costa Brava han sig-
nat un conveni de col·laboració 
per implementar l’estratègia de 
desenvolupament local en l’àm-
bit de l’economia blava de la Cos-
ta Brava. El primer projecte re-
alitzat ha estat «La mar de bé», 
un programa divulgatiu sobre 
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Nou acord per impulsar la 

pesca de la Costa Brava

PESCA. ENTRE LA DIPUTACIÓ DE GIRONA I EL GALPY

el peix de llotja, que busca do-
nar prestigi al peix i al pescador, 
i també oferir una visió optimis-
ta de l’ofici i la seva riquesa cultu-
ral. L’objectiu és reivindicar l’ofici 
de pescador, donar suport al con-
sum del peix local, acostar el pú-
blic al mar, mostrar maneres di-
ferents de cuinar el peix i donar a 
conèixer espècies autòctones per 
incentivar el consum d’espècies 
menys conegudes. n

‘LA MAR DE BE’. És la primera iniciativa que s’ha dut a terme DIPUTACIÓ DE GIRONA

El Departament d’Agricultu-
ra ha concedit 287.100 euros en 
ajuts a 16 llotges pesqueres ca-
talanes per compensar el 80% 
de les pèrdues de recaptació pa-
tides durant el període d’estat 
d’alarma comprès entre el 14 de 
març i el 21 de juny del 2020. La 
xifra subvencionada s’ha cal-
culat tenint en compte la factu-
ració bruta en primera venda a 
les llotges els tres mesos esmen-
tats, que ha estat un 37% infe-
rior a la mitjana dels anteriors 
tres anys, amb pèrdues brutes 
pel sector de gairebé 11 milions 
d’euros. Així, l’import subven-
cionable representa un 4% de 
la facturació en primera venda 
durant el període esmentat. La 
crisi generada per la pandèmia 
i tot el que ha comportat ha re-
duït dràsticament la demanda 
de peix i ha fet caure els preus. n
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PESCA. SUBVENCIONSY

Agricultura ajuda 
les llotges a pal·liar 
la crisi provocada 
per la Covid-19

Noves tecnologies i 
patrimoni local com 
a via de promoció

Aquest informe és un primer 
pas per analitzar els efectes be-
neficiosos de les activitats aquà-
tiques sobre malalties de salut 
mental. Per això els experts cre-
uen que ara caldrà fer nous estu-
dis centrats en persones que pa-
teixin una malaltia crònica per 
veure els progressos.

HORA NOVA 2.584  n    3 de novembre de 2020 comarca  n  Alt Empordà 17
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«Tenim més ganes que mai de la Titan»

CICLISME. LA PROVA, QUE ES FA A ALMERIA, CONSTA DE 428 KM I 8.000 M DE DESNIVELLY

L’Alt Empordà té una presència 
molt significativa a la Titan De-
sert d’enguany, que es disputa, a 
causa de la Covid, fora del Mar-
roc, concretament a Almeria, que 
acull la primera edició de la histò-
ria celebrada a Europa. 

 Dels 383 participants inscrits, 
procedents de 32 països dife-
rents, n’hi ha sis de casa nostra: 
Albert Carrón, Jordi Daniel, Ser-
gi Cabrerizo, Mariano Canet i Vi-
cenç i Xavier Serrano. Tots ells 
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s’enfronten a un repte esportiu 
majúscul, propi d’una de les pro-
ves ciclistes més dures del plane-
ta: completar, des d’ahir dilluns 
i fins divendres, cinc etapes pel 
desert de Tabernas, el que es tra-
dueix en un itinerari global de 428 
quilòmetres i uns 8.000 metres de 
desnivell positiu. Una barbaritat, 
vaja. «La Titan cada any té sorpre-
ses, i aquest any serà el desnivell», 
subratlla Carrón, que afronta la 
seva quarta aventura a la prova.

Ell, com la resta de participants, 
ha hagut de seguir una prepa-

ració marcada pel coronavirus. 
Això significa molt de rodet i de 
voltes pel municipi, sobretot en 
època de confinament, i d’anar-
se adaptant a mesura que les res-
triccions eren més laxes. Però ni 
aquest entrenament excepcional 
ni el context frenen la seva il·lusió: 
«Tenim més ganes que mai de la 
Titan, ens ho prenem com si fos 
l’última cursa, ves a saber quan 
serà la pròxima.»

Pel que fa a l’objectiu, Carrón 
també és clar: «Acabar-la i pas-
sar-ho molt bé.» n

La badia de Roses ha vist histò-
ricament un bon grapat de nave-
gacions diverses: des de les em-
barcacions que utilitzaven els ro-
mans a ritme de la força muscular 
dels seus tripulants fins als vai-
xells i altres naus amb la tecnolo-
gia més afinada dels nostres dies. 
Poques vegades, però, el golf em-
pordanès ha contextualitzat un 
fet tan excepcional com el que va 
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La badia de Roses, a ritme de pedaleig
Sis ciclistes de l’Empordà 

naveguen 32 quilòmetres 

amb les bicicletes 

aquàtiques Red Shark 

Bikes, creades a Roses

ESPORT NÀUTIC. AQUESTES BICICLETES S’EXPORTEN A UNA CINQUANTENA DE PAÏSOS D’ARREU DEL MÓN, DES DEL JAPÓ FINS ALS ESTATS UNITSY

tenir lloc a finals d’octubre, quan 
sis ciclistes empordanesos van 
resseguir la badia a cops de pedal. 

 Ho van fer a bord d’unes bicicle-
tes nàutiques, les Red Shark Bikes, 
que precisament es fabriquen a 
casa nostra –a Roses, concreta-
ment–, malgrat que les seves mi-
res són internacionals: al voltant 
del 90% de les bicicletes s’expor-
ten arreu del món, en un total de 
48 països, incloent-hi el Japó, Rús-
sia, els Estats Units o el Canadà. 

LA RUTA. Els protagonistes –David 
Llinares (la Jonquera), Miquel La-
rumbe (Figueres), Juan Fernán-
dez, Joel Barboza i Josep Rubau 
(Roses) i Joan Escudero (la Bis-
bal)– van iniciar l’aventura des de 
Roses i van arribar fins a l’Escala, 
abans de tornar un altre cop cap 

a Roses. En total, van resseguir 
un itinerari de 32 quilòmetres, en 
què van poder gaudir dels valors 
afegits que aporta la immensitat 
del mar: ni perills de trànsit ni se-
màfors, però amb aire fresc tot-
hora i, fins i tot, dofins com a com-
panys de viatge. I tot plegat, a més, 
sense cap tipus d’emissió perjudi-
cial per al medi ambient. 

LA VALORACIÓ. «L’experiència va 
ser molt bona, brutal. És una sen-
sació completament diferent, és 
un pedalar constant, diferent del 
de la carretera, on estàs acostu-
mat a pujar i baixar. I el paisatge, 
és clar, també és diferent: no hi ha 
cotxes ni tampoc la carretera, no-
més calma i tranquil·litat, és un 
esport totalment natural», apun-
ta Llinares.  nEXPERIÈNCIA. Els protagonistes van gaudir d’un trajecte únic RED SHARK BIKES

ELS PROTAGONISTES. Foto de grup dels representants locals HORA NOVA
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